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 Het OM en de AIVD werken goed samen bij terrorisme

zaken. Overdracht van het inlichtingenproces naar het 

opsporingsproces luistert nauw. Wij toetsen voortdurend of 

wij onze inlichtingen via een ambtsbericht aan het OM 

kunnen geven. Kunnen wij inlichtingen verstrekken zonder 

dat de bron wordt prijsgegeven? Bronbescherming vormt 

immers de pijler onder het inlichtingenwerk. Levert de 

informatie een verdenking van een strafbaar feit op? Is onze 

informatie voldoende om verdachten langdurig vast te 

houden? Hoe acuut is de dreiging? 

Met de twee landelijke officieren terrorismebestrijding 

zorgen wij voor een warme overdracht van de AIVD naar het 

OM en de politie. Het ambtsbericht is te vergelijken met een 

bewezenverklaring in het strafrecht. De landelijk officier 

toetst of elk onderdeel van het ambtsbericht onderbouwd 

wordt door concrete inlichtingen. Ik begrijp dat er behoefte 

kan zijn aan meer informatie. Is die er en kunnen we dit 

geven, dan doen we dat. Alles is erop gericht om met elkaar 

de acute dreiging af te wenden. 

Inlichtingenwerk is werk van lange adem. Opsporing is in 

het algemeen meer kort cyclisch van aard. Wanneer een 

strafrechtelijk onderzoek start na een ambtsbericht van de 

AIVD, stopt ons onderzoek niet altijd, dit kan parallel blijven 

draaien. Lukt het niet om voorlopige hechtenis opgelegd te 

krijgen of wordt de veroordeelde in vrijheid gesteld, en er is 

nog steeds sprake van dreiging, dan zijn wij weer of nog 

steeds aan zet. Dit betekent het nodige voor onze workload.

De aanpak van de huidige problematiek van het jihadisme 

vormt in aard en omvang een uitdaging. Het AIVDrapport 

“Transformatie van het jihadisme in Nederland” schetst het 

fenomeen vanuit verschillende invalshoeken. Wij spreken 

van duizenden sympathisanten, honderden potentiële uitrei

zigers en tientallen terugkeerders. Met ons allen staan wij 

voor een zware taak, die alleen met een mix van preventieve 

en repressieve maatregelen tot maatschappelijk rendement 

kan leiden. Wij moeten investeren in de opbouw van exper

tise, infrastructuur en menskracht. Wij zijn op de goede weg, 

maar ik vrees dat het jaren gaat duren. 

FOTO AIVD

Met elkaar 
jihadisme-

dreigingen 

directeur Binnenlandse Veiligheid van de Algemene 
Inlichtingen en Veiligheidsdienst

MARJA HORSTMAN

afwenden

https://www.om.nl/onderwerpen/jihad-syriegangers/
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Week van 

Veilig
Kinderen

ZOETERMEER EEN OFFICIER VAN JUSTITIE VOOR DE KLAS
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 Officier van justitie Chantal 
de Ceuninck van Capelle in 
gesprek met leerlingen van 
het Oranje Nassau College te 
Zoetermeer: moet je daders 
van kinder mishandeling lang 
opsluiten? Tijdens de Week 
van Kinderen Veilig (1722 
november) organiseerde het 
OM verschillende activiteiten 
om aandacht te vragen voor 
de aanpak van kinder
mishandeling en seksueel 
misbruik. 

FOTO RUUD SIES
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 ‘Als het woord “terrorisme” valt, 
raken mensen snel in de paniek
stand: “We moeten zoveel mogelijk 
doen!” Maar het is ook de kunst om 
het klein te houden’, zegt Wieteke 
Koorn parketsecretaris bij het 
Landelijk Parket (LP) met de porte
feuille Terrorisme (waaronder de 
aanpak van jihadisme valt). ‘De kunst 
zorgvuldig af te wegen, wat nu het 
meeste effect heeft. Ga je de deur 
opblazen bij een familie die wil 
“uitreizen”? Of ga je er met de 
wijkagent en de Raad voor de 
Kinderbescherming naar toe?’

Ferry van Veghel, landelijk coördine
rend officier van justitie voor de 
strafrechtelijke aanpak van de jihad, 
weet het ook. ‘De neiging iets snel te 
doen is groot. Als het later fout gaat, 
kun je zeggen dat je er alles aan 
gedaan hebt. Maar iets snel doen is 
lang niet altijd de beste oplossing, en 
daarom is jihadisme een portefeuille 
waarin je ruggengraat vrij sterk moet 
zijn. Stel, je krijgt het bericht “dit gezin 
staat op het punt om zich aan te 
sluiten bij de gewapende strijd in Syrië 
of Irak”. Dan is eigenlijk niets makke
lijker dan: deur eruit rammen, huis 

doorzoeken, mensen arresteren, 
paspoorten afnemen, kinderen uit 
huis plaatsen. Heel zichtbaar. Soms 
moet dat ook. Maar soms, en daar 
kiezen we toch ook wel voor, is het 
beter om te zeggen: eerst gewoon 
goed onderzoek doen. Die keuze is een 
spanningsveld waarmee wij dagelijks 
te maken hebben. Uiteraard blijft te 
vroeg ingrijpen oneindig veel beter 
dan te laat ingrijpen. Dat moet te allen 
tijde voor komen worden.’

De aanpak van jihadisme is ánders, 
meent Bart den Hartigh, LPofficier en 
themaverantwoordelijke terrorisme en 
extremisme. ‘In de aanpak van 
jihadisme en terreurdreiging moet je 
het strafrecht soms juist eerder 
inzetten om dingen te voorkomen, 
zonder dat dat altijd zal leiden tot een 
strafrechtelijk succesvolle vervolging. 
Je gaat mensen eerder aanhouden, en 
dan zul je mensen ook vaker eerder 
moeten vrijlaten.’

Kun je daar als magistratelijk officier 
mee leven?
Den Hartigh: ‘Zeker kan ik daar als 
officier van justitie mee leven. Er is 
niets onmagistratelijks aan om in te 

grijpen op basis van verdenking en 
informatie dat er iets ophanden is. In 
andere onderzoeken houd je verdach
ten wel eens pas aan als je zaak bijna 
rond is. Maar hier heb je soms maar 
een paar uur waarin je moet aanhou
den, verhoren en doorzoeken. Ook als 
dat geen bewijswaardige strafzaken 
heeft opgeleverd, heb je misschien wel 
een aanslag voorkomen. Het strafrecht 
zetten we niet voor een ander doel in 
dan waarvoor het bedoeld is: onderzoek 
doen ten behoeve van waarheidsvin
ding. Maar we gaan niet wachten met 
ingrijpen op het moment dat we een zo 
goed als ronde strafzaak hebben.’

In de jihadismeaanpak heeft het LP 
“informatie” en “tactiek” gescheiden. 
De informatietak vormen de twee 
landelijke officieren van justitie 
terrorismebestrijding, Karin Wetzels 
en Ronald Steen. Zij ontvangen de 
ambtsberichten van de Algemene 
Inlichtingen en Veiligheidsdienst 
(AIVD), en hebben ook toegang tot de 
achterliggende stukken van de AIVD. 
De tactiek: dat zijn de mensen die 
daadwerkelijk de onderzoeken 
draaien: Ferry van Veghel en Wieteke 
Koorn. En Bart den Hartigh is het 

Angst is een
slechte raadgever

DE RUGGENGRAAT VAN JIHADOFFICIEREN

Ingrijpen of nog niet. De aanpak van jihadistische uitreizigers kent lastige afwegingen. 
Wieteke Koorn, Ferry van Veghel en Bart den Hartigh kennen dilemma’s in hun werk 

bij het Landelijk Parket. ‘Binnen de grenzen van de rechtstaat gaan we ver.’

https://www.om.nl/onderwerpen/jihad-syriegangers/
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scharnierpunt tussen informatie en 
tactiek. Hij overlegt veel met keten
partners, en bepaalt of ambts
berichten voor het LP of voor regiopar
ketten bestemd zijn. Den Hartigh: ‘Als 
ik zelf onderzoeken zou doen zou ik 
een tweepettenprobleem hebben, 
want in mijn huidige functie krijg ik 
soms meer te horen dan een zaaksof
ficier mag horen.’

Welke onderzoeken doet het LP, 
welke arrondissementsparketten?
Ferry van Veghel: “Kale” uitreizigers 
zijn voor regioparketten. Daarvan 
weten we slechts dat ze op het punt 
staan uit te reizen. Ze hangen niet in 
een netwerk, we kennen ze verder 
niet. Het LP doet uitreizigers en 
potentiële uitreizigers die we wel 
kennen, die in een netwerk hangen, 
waarvan een actuele dreiging is dat ze 
iets in Nederland gaan doen, en 
mensen die op dit moment in Syrië 
aan het vechten zijn. Zaken die de 
regio doet, worden wel gecoördineerd 
door het LP.

Is het ambtsbericht altijd de start?
Wieteke Koorn: Nee, het begint ook bij 
meldingen van wijkagenten. Met hun 
kennis van de buurt zijn zij goud waard. 
Hun melding – “Ik hoor dat Mohammed 

gaat uitreizen” – komt bijvoorbeeld 
binnen bij de weekdienst van het OM. 
Die verwijzen door naar ons. Wij 
kunnen dan direct meedenken met de 
beslissing.

Hoeveel jihadisten zijn er in 2014 
veroordeeld?
Van Veghel: Op dit moment (eind 
oktober, red) nog vrij weinig. Er zijn nu 
twee veroordelingen, uit twee zaken. 
De afgelopen maanden is de instroom 
van onderzoeken groot, zo’n tien per 
maand. Er zijn nu ruim 45 onderzoe
ken met ongeveer 70 verdachten.

Wat is strafbaar aan uitreizen?
Koorn: De meeste mensen die vanuit 
Nederland uitreizen, willen zich 
aansluiten bij Jabhat alNusra of bij IS, 
Die staan sinds vorig jaar op de 
EUsanctielijst van verboden terroris
tische organisaties. Dat maakt het op 
zich makkelijker om tot een veroorde
ling te komen. Het onderzoek naar 
uitreizigers vindt nu veelal plaats op 
verdenking van overtreding van de 
artikelen 140a (deelname aan een 
terroristische organisatie) en artikel 
134a (voorbereiding van (training voor) 
terroristische misdrijven).

Is niet per definitie uitreizen om 
ergens te willen gaan vechten, 
strafbaar?
Koorn: Als je als Nederlander in 
vreemde krijgsdienst treedt, kan dat 
strafbaar zijn. En op basis van 
Europese terrorismewetgeving is erbij 
gekomen dat het strafbaar is om aan 
de zijde van een vijand aan de gewa
pende strijd deel te nemen. Nederland 
doet mee aan de strijd tegen IS, dus: 
strijd je mét IS, dan ben je tegen ons. 
Bij de onderzoeken die wij nu leiden, 
gaat het om mensen die deel uit willen 
maken van IS.
Van Veghel: De vraag vergt eigenlijk 
een genuanceerd antwoord. Je kunt 

niet stellig zeggen: als je “aan de 
goede kant” meestrijdt, mag alles 
maar. Ook ten tijde van een gewapend 
conflict mag je geen mensen vermoor
den. Dat is slechts bij hoge uitzonde
ring anders. Bij voorbeeld uit zelfver
dediging. Maar je aansluiten bij IS of 
Jabhat alNusra zit niet in het grijze 
gebied: dat is strafbaar.

Ook al zijn organisaties fout, je kunt er 
naar toe willen om familie te helpen. 
Waar ligt de grens?
Van Veghel: Bij meedoen. Maar het kan 
lastig zijn. Wij krijgen soms berichten 
waarin slechts staat: “Pietje Puk wil 
naar Syrië om zich te vestigen in het 
Kalifaat.” Op zichzelf genomen mag 
dat. Luidt het bericht: “Pietje Puk wil 
afreizen naar Syrië om zich aan te 
sluiten bij de gewapende strijd bij IS”, 
dan mag dat niet.
Koorn: Simpel gezegd, wij vinden het 
niet oké als Nederlanders strafbare 
feiten plegen. Je mag iemand niet 
vermoorden, ook niet buiten 
Nederlands grondgebied.

Sommigen zeggen: laat ze maar gaan…
Van Veghel: Ja. “Laat ze gaan en daar 
vooral blijven, dan hebben wij geen 
last van ze.” Dat is een erg begrensde 
mening. Alle landen hebben een plicht 
dat het conflict niet escaleert. Het zou 
een tamelijk dubbele boodschap zijn 
als je zou zeggen: “Nederland draagt 
bij aan de coalitie tegen IS, maar we 
vinden het wel goed als mensen 
uitreizen om zich bij IS aan te sluiten.”
Koorn: Het is ook een kortetermijnge
dachte. We zien al mensen terugkeren 
die vreselijke dingen hebben meege
maakt; daar hebben we een soort 
zorgplicht voor. We hebben een grote 
moslimgemeenschap in Nederland, 
een miljoen mensen die zich van 
jihadisten distantiëren. En dan zouden 
wij gaan zeggen: “Prima als jullie 
zonen en dochters vertrekken”?

Bart den Hartigh

https://www.om.nl/onderwerpen/jihad-syriegangers/
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Puur strafrechtelijk gezien, wat 
bereiken jullie?
Van Veghel: Drúgscriminelen 
calculeren en wegen af: dit kan ik 
verdienen, en dit is het risico. Bij 
ideologisch gemotiveerde misdrijven 
ligt dit echter volledig anders en is 
het maar zeer de vraag of langdurige 
celstraffen het probleem oplossen. 
Op korte termijn wel: iemand is van 
de straat gehaald. Maar op lange 
termijn lost strafrecht het niet op – al 
is het absoluut noodzakelijk dat je als 
Nederlandse overheid laat zien dat 
er een grens is. Vooral door preventie 
zal het opgelost moeten worden. De 
komst in de Marokkaanse gemeen
schap van een Hulplijn voor bezorgde 
ouders, dat soort initiatieven zou 
kunnen helpen. 
Koorn: We vinden meedoen met 
gewelddadige jihadisten zware 
feiten, dus eisen we gevangenisstraf 
bij een bewijsbare zaak. Maar bij 
mensen die nog niet zover zijn en bij 
wie net een uitreis is voorkomen, 
kiezen we er vaak voor mensen 
“terug te brengen” in de maatschap
pij. Onder voorwaarden: ze hebben 
een enkelband; ze mogen het land 
niet verlaten; ze moeten meewerken 
met de reclassering; deelnemen aan 

een deradicaliseringsprogramma. 
Opleiding en werk helpt ook. Dan zet 
je strafrecht in als middel binnen een 
grotere oplossing.

Volgen jullie dagelijks de strijd in 
Syrië en Irak?
Van Veghel: In de kranten en in het 
journaal. En via rapporten van de 
Dienst Landelijke Recherche.
Koorn: Die informatie gebruiken we 
bij voorgeleidingen. Bijvoorbeeld dat 
het kalifaat is uitgeroepen. En dat aan 
alle moslims gevraagd is om een eed 
van trouw af te leggen. Als mensen 
dat doen is dat een indicatie dat ze 
zich bij IS willen aansluiten. Vaak 
wordt die eed op social media 
vastgelegd, wat handig is voor je 
strafzaak.

Alles vecht er met iedereen. 
Zelfmoordaanslagen, executies, 
gijzelingen, komt het ooit goed?
Koorn: De strijd daar is zo diffuus. 
Als de ene strijdgroep zou overwin
nen, staat de volgende al weer – en 
blijft voor mensen in WestEuropa de 
aantrekkingskracht bestaan om er 
naar toe te gaan. 
Van Veghel: Ik weet niet of het ooit 
goed komt. Er moet dáár wat veran
deren. Zolang dat strijdtoneel blijft 
bestaan, zijn wij alleen bezig met een 
situatie zo goed mogelijk te mana
gen. We proberen de voedingsbodem 
weg te halen om geronseld te worden 
voor de strijd. Je moet je eigen rol 
niet overschatten. Maar elke uitreis 
die we voorkomen is er een. 
Koorn: In Den Haag zagen wijkagen
ten dat interventies, die breed 
werden uitgemeten, preventief 
werkten. Voor Marokkaanse ouders 
is heel zichtbaar geworden dat 
ronselaars uit de wijk zijn gehaald en 
dus hun kinderen niet meer kunnen 
beïnvloeden.

Kijken jullie naar IS-video’s, ook van 
onthoofdingen?
Koorn: Ik heb wel een aantal van die 
filmpjes gezien, ook van onthoofdingen.
Van Veghel: Ik hoef die niet te zien om 
er een beeld bij te hebben.

Gek dat het PR kan zijn
Koorn: In elk geval kun je daardoor 
meer gewend raken aan geweld. Dat is 
een voordeel als je daar naar toe gaat 
en geweld moet gaan toepassen. 
Daarbij hoor je in die propagandafilm
pjes steeds dat geweld goed is. Dat 
Allah jou en je familie in het hierna
maals zal belonen als jij op het 
strijdtoneel sterft. 

Radicaliseert men van vader op zoon?
Van Veghel: Zoals wij het nu zien juist 
niet: ouders geven vaak aan de grip op 
hun kinderen kwijt te zijn. Het is iets 
wat broeit onder jongeren. Op social 
media communiceren ze met elkaar.

Wat zijn het voor jongeren?
Koorn: De informele leiders in deze 
groep jihadisten zijn bijna allemaal 
HBOplus. Dat zie je ook aan de 
propagandamachine van IS, die goed is 
georganiseerd en waar bakken vol met 
geld zit. Ze zijn welbespraakt, willen 
met je discussiëren. Een andere 

Wieteke Koorn

Ferry van Veghel

https://www.om.nl/onderwerpen/jihad-syriegangers/
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zittingshouding dan destijds de 
Hofstadgroep, die ons systeem niet 
erkende, en bijvoorbeeld geen hand 
gaf. Er zitten “bekeerlingen” bij: 
Nederlandse jongens en meisjes die 
hier opgroeiden en zich opeens 
bekeren tot de islam – en direct tot de 
radicaalste tak ervan.
Van Veghel: Vaak zijn het jongeren die 
hier iets niet hebben kunnen vinden. 
Die houvast zoeken en zich aangespro
ken voelen door een verhaal waarin de 
werkelijkheid heel eendimensionaal 
wordt voorgeschoteld. Die kennis 
leerden we ook in een driedaagse 
cursus over radicalisering. Die begon 
breed: wat is de islam? Hoe komen 
mensen die instromen in een op 
zichzelf vredelievende godsdienst, 
uiteindelijk ertoe over te gaan tot de 
gewelddadige Jihad? Daar moet je 
belangstelling voor hebben, en niet met 
oogkleppen op alleen repressief bezig 
zijn. Als je enigszins weet wat er speelt, 
kun je repressie zinvoller vorm geven.

Hoe vatbaar zijn moslims voor 
 jihadisme?
Van Veghel: Er zijn een miljoen 
moslims in Nederland, 500 potentiële 
jihadisten, en zo’n 80 strijders in Syrië 
en Irak op dit moment .

Kan die 1 miljoen snel over de lijn 
gaan?
Van Veghel: Nee, daarom stoort het 
me dat een kleine groep moslims als 
toonbeeld wordt gebruikt voor die 
grote groep moslims in Nederland en 
de Islam in zijn algemeenheid. 500 
versus 1.000.0000! Die onterechte 
uitvergroting creëert wellicht een 
probleem dat er eigenlijk niet is. Als 
moslim zou ik misschien ook denken: 
als ze zó met me omgaan, kan ik ook 
onaardig worden.
Koorn: Er zijn katholieke priesters 
over de schreef gegaan. Zijn alle 
katholieke priesters pedofielen? Nee! 
Bij moslims word incidenten eerder 

breder vertaald, waardoor problemen 
groter lijken.

Zijn er voorbeelden van mensen die 
gederadicaliseerd zijn?
Koorn: In meer of mindere mate 
misschien, maar niet volledig denk ik. 
Dat klinkt wat depressief, hè?
Van Veghel: In het verleden in ieder 
geval wel. Maar voor de huidige 
generatie, nee, ik denk dat het nog niet 
aantoonbaar is. Misschien stel je de 
vraag iets te vroeg, en is de groep 
waarvan gepoogd wordt ze te deradica
liseren, nog te klein voor conclusies.

Terug naar dat dilemma. Wanneer 
grijp je nou wel en niet in?
Koorn: Als er een acute dreiging is wel. 
Van Veghel: En dat is erg afhankelijk 
van de omstandigheden van het geval.

Iemand staat op een vliegveld om af te 
reizen. Ga je ingrijpen?
Van Veghel: Dat is redelijk makkelijk: 
ja. Moeilijker is als je weet dat iemand 
in een auto stapt en richting Duitse 
grens rijdt. Hij kan naar een kerst
markt gaan. Of door naar Frankfurt 
om het vliegtuig te pakken. Als het 
concreet is, is het makkelijk.

Het gaat uiteindelijk om bewijs?
Van Veghel: Ja. We moeten ons 
stinkende best doen om het bewijs zo 
veel mogelijk rond te maken. 
Tegelijkertijd moeten we ons realiseren 
dat het bijna onvermijdelijk is dat we zo 
nu en dan een zaak hebben waarbij we 
te weinig bewijs hebben. Omdat de 
interventie te vroeg is geweest. Of 
omdat de informatie misschien niet 
juist was. Als het risico groot is, grijp je 
bij twijfel eerder in.

Waar haal je je bewijs vandaan?
Koorn: Het is deels een andere manier 
van bewijsvergaren. Mede daarop zijn 
rechercheurs van het Jihadteam van de 
Landelijke Eenheid geworven. Het zit in 

kleine plusjes, in duiding van wat 
mensen hebben gezegd of geschreven. 
Het is minder zichtbaar dan sporttas
sen met cocaïne. Het is ook een 
lastiger groep om als blanke Hollander 
zomaar tussen te gaan staan.
Van Veghel: “Oude” criminelen werken 
soms nog met opschrijfboekjes en 
besprekingen op bepaalde plekken. 
Deze jongens zijn qua technologie ver, 
werken met smartphones, ze skypen, 
whattsappen, wat al niet. Social media 
zijn dus belangrijk. Klassieke opspo
ringsmethoden schieten daarom soms 
te kort en daarom schrikken we er 
soms niet voor terug zwaardere 
bevoegdheden als informanten en 
infiltranten in te zetten. De aard van de 
strafbare feiten vergt dat je – uiteraard 
binnen de grenzen van de rechtstaat – 
vér gaat.

Eigenlijk gebeurt er qua aanslagen in 
Nederland niet zo veel 
Koorn: Heel weinig. Vergelijk het met 
Nigeria en Boko Haram. Daar had je 
vorig jaar duizenden doden, in heel 
Europa zeven. Er vallen meer doden 
door verslaving. Maar jihadisme is wat 
iedereen zó kan voelen.
Van Veghel: Het is ook de vrees. 
Iedereen heeft toch “Madrid, Londen 
en New York” op het netvlies.

Kennen jullie in je werk angst of 
voorzichtigheid?
Koorn: Ik denk dat je banger moet zijn 
om aan het verkeer deel te nemen.
Van Veghel: Ik vind het ingewikkeld 
iets over dreiging te zeggen: het zijn 
de Nationaal Coördinator 
Terrorisme bestrijding en Veiligheid 
en AIVD die dat monitoren. Ik zie wel 
dat we in een rare tijd leven, waarin 
nu veel meer spanning op de 
samenleving staat dan 15 jaar 
geleden. Maar angst is een slechte 
raadgever. We moeten rustig blijven 
en doen wat goed is om te doen. 

INTERVIEW

https://www.om.nl/onderwerpen/jihad-syriegangers/
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 Eigenlijk wist hij het wel. Het was beter om 
het niet te doen. Gewoon in de auto te blijven 
en naar huis te gaan. Maar het was nog vroeg. 
Er was vast niemand zijn in het park. En als er 
niemand is, is de drang er ook niet. Bovendien: 
zijn vrouw verwachtte hem pas over een uur 
thuis voor de koffie. Even een wandelingetje. 
Het was tenslotte mooi weer. Dat moest toch 
kunnen?

Niet dus. De wandeling eindigde op het bureau. 
Want ineens was er een vrouw geweest. Ze had 
naar hem gekeken, vanaf de overkant van de 
vijver. En toen was het gebeurd. Hij had zijn 
piemel uit zijn broek gehaald en was zich gaan 
aftrekken. Zoals al zo vaak eerder. Was het 
gevoel toch weer sterker dan hij. Beschaamd 
reed hij naar huis, maar ver kwam hij niet. De 
politie was ingeseind en pakte hem vlakbij het 
park op. 

Dus ging hij weer door de justitiële molen. Dat 
was hem al dertien keer eerder gebeurd. Hij 
kende het klappen van de zweep. Allerlei straf
fen had hij al gehad. Hulp ook, veel hulp. Van 
de reclassering, van psychiaters en psycholo
gen en allemaal hadden ze hem hetzelfde ver
teld. Dit gaat niet meer over, het is een versla
ving en je moet ermee leren omgaan. Vooral 
door situaties te vermijden waarin de drang te 
groot kan worden. Door niet alleen te gaan 
wandelen in een park, bijvoorbeeld.

Bedremmeld zat de man voor de rechter. Hij 
wist het wel. Hij had dat park niet in moeten 
lopen. Al die hulpverleners hadden hem echt 
wel wat bijgebracht. En toch was het fout 
gegaan. Hoe dat nou kwam, wilde de rechter 
weten. ‘Tja’, antwoordde de man, ‘Ik dacht dat 
ik het in de hand had’. Inderdaad. En dat was 
nou precies het probleem. 

Hand

JAN HOEKMAN

Officier van justitie
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De aandacht voor nabestaanden en slachtoffers van schrijnende 
verkeerszaken is voor het OM prioriteit. Twee Rotterdamse 

parketsecretarissen leggen het uit. ‘Het mag niet zo zijn dat 
nabestaanden jaren wachten op een beslissing van het OM.’

ALS JE EEN DIERBARE 
VERLOREN BENT

AANDACHT VOOR VERKEERSSLACHTOFFERS

TEKST THEA VAN DER GEEST FOTO FRANK DE ROO

https://www.om.nl/onderwerpen/slachtoffers/
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 Het gebeurde in 2005 in de 
rechtbank Rotterdam. Een moeder 
loopt de rechtszaal binnen met twee 
foto’s van haar zoon: een van toen hij 
nog in leven was en de ander van 
hem liggend in zijn kist. De jongen 
was op zestienjarige leeftijd omgeko
men bij een ernstig verkeersongeluk. 
Hij had achterop een brommer 
gezeten. Zijn maat reed (waarschijn
lijk) onder invloed van drugs veel te 
hard. Na anderhalf jaar werd het 
proces verbaal doorgestuurd naar 
het OM. Er bleken niet voldoende 
getuigen te zijn gehoord en drugs 
kon niet meer bewezen worden.

Dat was het moment van de verande
ring. Het kan niet meer zo zijn dat 
slachtoffers en nabestaanden 
jarenlang moeten wachten op een 
beslissing. De Rotterdamse parket
secretarissen Fleur Mulder en Nancy 
Doornweerd vonden dat het roer om 
moest. Want hoe vreselijk moet het 
zijn als je een dierbare verloren bent 
en jaren helemaal niks hoort?

Jaren wachten
Vroeger werkten er verkeersschou
ten bij het OM. Toen de laatste 
verkeersschout in Rotterdam met 
pensioen ging hield die functie op te 
bestaan. Zware verkeersongevallen 
(artikel 6 WVW) werden onderdeel 
van het normale werkproces. 
In de praktijk kwam het erop neer 
dat de parketsecretarissen Fleur en 

Nancy het dossier verkeer oppakten: 
‘We gingen steeds meer doen: we 
beoordeelden, deden de tenlasteleg
gingen, voerden slachtoffergesprek
ken en als alles klaar was zochten 
we er een zittingsofficier bij.’
Het viel hen op dat processen verbaal 
van ernstige verkeerszaken steeds 
langer op zich lieten wachten en dat 
de kwaliteit verder terugliep. 
Vertraging leidde er ook toe dat 
sommige nabestaanden paranoïde 
werden. Ze hadden jaren de tijd om 
ernstige verdenkingen te ontwikke
len die niet waar waren. Dat 
“Justitie” het ongeluk had veroor
zaakt en het in de doofpot wilde 
stoppen…

De aandacht voor nabestaanden en 
slachtoffers, maar ook indirect voor de 
samenleving, moest omhoog vonden 
de secretarissen en ze gingen zelf in 
overleg met de toenmalige chef van 
verkeerspolitie Els Enneman. Ook zij 
zag direct de noodzaak van kwaliteits
verbetering in. Gedrieën kwamen ze 
tot de conclusie dat een aparte 
rechercheafdeling voor zware ver
keersongevallen opgetuigd moest 
worden. Daarvoor werden in eerste 
instantie vijf rechercheurs vrijgesteld 
om expertise op te bouwen. Als pilot 
voor één jaar startte de agenten de 
Verkeersongevallen Groep, afgekort 
de VOG. 
Bij de gewone politieman op straat 
ontbrak de expertise, stelden de 

vrouwen. Dus zou voortaan bij zware 
ongevallen de VOG ingeschakeld 
worden.

Foute beslissing
Het bleek een goede aanpak, maar 
ging bijna aan zijn eigen succes ten 
onder. De caseload voor de VOG 
groeide explosief. Het was moeilijker 
dan gedacht om ter plekke te 
beoordelen of het een “gewoon” of 
een zwáár ongeluk betrof. 
Fleur: ‘Moet je je voorstellen: De 
ambulance komt met gillende sirene 
de bocht om scheuren. Een gewonde 
wordt op een brancard afgevoerd. 
Beslis dan maar eens of het om een 
zwaar ongeval gaat. Op het eerste 
gezicht leek een ongeluk vaak 
ernstig en werd de VOG ingezet, 
maar in de praktijk bleek die opscha
ling achteraf niet nodig. Het gevolg 
was dat de caseload voor de VOG 
groeide en er wéér zaken op de plank 
bleven liggen.’ 

Selectietafel
Nancy: ‘Dus zaten Fleur en ik weer 
om de tafel met de vraag: Hoe gaan 
we die stapels zaken oplossen? Dat 
hebben we heel praktisch opgepakt. 
Wij zijn met zijn tweeën op het 
politiebureau gaan zitten en hebben 
alle plankzaken beoordeeld: Ging het 
hier wel of niet om een artikel 6? 
Daar waren ze maar wat blij mee op 
het bureau, omdat ze ook ziek 
werden van die stapels.’

Het moet vreselijk
zijn als je jarenlang

niets verneemt

https://www.om.nl/onderwerpen/slachtoffers/
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Tijdens het beoordelen ontstond de 
gedachte om dit schiften van zaken 
eerder en vaker te doen. 
Fleur: ‘Binnen notime hadden we  
zonder het woord te kennen  een 
selectietafel opgezet. Elke zaak die 
bij de VOG binnenkwam werd met 
ons besproken. Elke week zaten we 
met de VOG en de Technische 

Ongevallen Dienst (TOD) aan de 
selectietafel om gemiddeld vijftien 
ernstige ongelukken te bespreken. 
Wij beoordeelden of artikel 5, artikel 
6 of een sepot van toepassing was.’
Nancy: ‘Als we besloten om extra 
onderzoek te doen dan konden we 
heel vroeg sturen op de kwaliteit.’

En wat bleek? Zeventig procent van 
de VOGzaken kon worden afge
schaald met een strafbeschikking. 
Daar waren de politiemensen blij 
mee, omdat zij geen zaken meer 
onnodig moesten optuigen. 
Slachtoffers wisten direct wat er met 
hun zaak gebeurde en veroorzakers 
waren door de snelheid eerder 
geneigd te betalen. Op deze manier 
kwam ook tijd en ruimte vrij om de 
zware zaken sneller aan het OM over 
te dragen. 
Fleur: ‘Slachtoffers en nabestaanden 
konden met die beslissing meteen 
hun verzekering op de hoogte 
brengen of, als daarvoor gekozen 
werd, alvast een civiele procedure 
starten.’ 

Slachtoffers en nabestaanden
Tegenwoordig wordt zo snel mogelijk 
na de selectietafel contact opgenomen. 
Nancy: ‘Dan leggen we uit wat de 
beslissing is: vervolgen of niet. Vaak 
dealen we met traumatische verha
len. Bijvoorbeeld toen we aan een 
minderjarig meisje moesten uitleg
gen dat we niet gingen vervolgen. Zij 
was haar ouders én zus in een klap 
verloren. Met een agent hebben we 
haar thuis opgezocht om de beslis
sing uit te leggen.’ 
Fleur: ‘Wij zijn voor slachtoffers en 
nabestaanden het gezicht van het 
OM. Om dit werk te doen moet je 
affiniteit hebben met slachtoffers. 
Wij zijn juridische gidsen. Onze 
missie is uitleggen wat er besloten is 
door het OM. Wij zijn er niet voor de 

rouwverwerking, niet iemand van 
slachtofferloket of Slachtofferhulp 
Nederland. Wij leggen juridische 
beslissingen uit.’

Weerstand wegnemen
Twee jaar geleden zijn zaakscoördi
natoren toegewezen. Zij ontlasten de 
werkdruk bij het OM door het eerste 
contact met slachtoffers en nabe
staanden te leggen en afspraken te 
regelen. Fleur: Het is steeds drukker 
geworden. Per jaar voeren we veertig 
tot vijftig gesprekken. Slachtoffers 
zijn soms ontevreden, omdat ze niet 
blij zijn met de beslissing. Soms is er 
onvoldoende bewijs. Soms is het 
aandeel van het slachtoffer zelf 
dermate groot dat er niet wordt 
vervolgd. Verkeerszaken trekken 
regionaal relatief veel aandacht. Als 
je het niet goed doet is dat slecht 
voor je eigen PR.’
Fleur: ‘Soms is er veel weerstand. Zo 
hadden we een moeder die haar kind 
was verloren. Zij, haar familie en 
haar advocaat waren allemaal anti 
OM. Wij hebben toen goed uit kunnen 
leggen waarom we niet tot vervolging 
zijn overgegaan. En dan opeens valt 
die moeder me om de nek en zegt: 
“Ik zie dat u het ook heel erg vindt.”

Fleur: ‘De zaak die niet meer uit mijn 
hoofd gaat? Een gesprek met een 
bejaarde man. Hij had zijn zoons 
meegenomen. Zijn vrouw was 
omgekomen bij een ernstig ver
keersongeluk. De  zaak zou worden 
vervolgd. Een paar maanden later 
belt de weduwnaar en vraagt 
expliciet naar mij. Naast het grote 
verlies vertelde hij over een recente
lijk drama binnen zijn familie. 
Klaarblijkelijk was ik zo belangrijk in 
zijn leven dat hij deze tragedie ook 
met me wilde delen. Ik heb een 
handgeschreven condoleancebrief 
gestuurd.’  

Artikel 5 en 
6 van de 
Wegen-
verkeers wet
•  Artikel 5 WVW bepaalt: Het 

is een ieder verboden zich 
zodanig te gedragen dat 
gevaar op de weg wordt 
veroorzaakt of kan worden 
veroorzaakt of dat het 
verkeer op de weg wordt 
gehinderd of kan worden 
gehinderd.

•  Artikel 6 WVW bepaalt: Het 
is een ieder die aan het 
verkeer deelneemt verbo
den zich zodanig te gedra
gen dat een aan zijn schuld 
te wijten verkeersongeval 
plaatsvindt waardoor een 
ander wordt gedood of 
waardoor een ander zwaar 
lichamelijk letsel wordt 
toegebracht of zodanig 
lichamelijk letsel dat 
daaruit tijdelijke ziekte of 
verhindering in de uitoefe
ning van de normale 
bezigheden ontstaat.

Artikel 5 WVW richt zich tot 
iedereen die het verkeer op de 
weg negatief beïnvloedt, 
waardoor een ‘reële’ kans is 
ontstaan op een ongeval.
Artikel 6 WVW richt zich op 
ernstige verkeersfouten.

https://www.om.nl/onderwerpen/slachtoffers/
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Verbetering in 
vijf stappen
In 2013 zijn 570 mensen omgekomen 
door verkeersongevallen in Nederland. 
Om de aandacht voor nabestaanden en 
slachtoffers van ernstige verkeerszaken 
te verbeteren zijn in Rotterdam de 
volgende stappen gezet: 

1 De inrichting van een rechercheafde
ling voor zware verkeersongevallen. 
Hiermee is de verkeersspecialisatie 
gebundeld. Gestart is met het vrijstel
len van vijf rechercheurs. 
Tegenwoordig zijn dat er tien 

2 Eveneens bij het OM expertise van 
ernstige verkeersongevallen opbou
wen en bundelen. De experts hebben 
juridische kennis en een groot slacht
offerbewustzijn 

3 Het instellen van een casusoverleg 
waarbij de experts van politie (tacti
sche en forensische rechercheurs) en 
OM samen aan tafel zitten. Een 
vervolgbeslissing wordt direct geno
men

4 Binnen het OM ondersteunt een 
zaakscoördinator de verkeersexperts 

5 Binnen het OM is er voldoende admini
stratieve ondersteuning

Parketsecretaris Fleur Mulder: ‘De 
grondstructuur staat als een huis. De 
bemensing bij politie en OM is soms nog 
kwetsbaar. Een van ons twee is er altijd. 
Ook in het weekend en tijdens vakanties. 
De een gaat tijdens schoolvakanties weg, 
de ander ervoor of erna. Zo doen we dat 
al jaren, maar het is breekbaar.’

De Rotterdamse aanpak is inmiddels 
vertaald naar een landelijk toepasbaar 
model, zodat ook alle andere regio’s 
verbeterde zorg aan slachtoffers van 
ernstige verkeersongevallen kunnen 
verlenen. De daarin geformuleerde 
uitgangspunten worden op dit moment 
nader verkend op de diverse parketten, in 
samenspraak met politie en 
Slachtofferhulp Nederland.

Parketsecretarissen Nancy Doornweerd (l) 
en Fleur Mulder 

FOTO LOES VAN DER MEER

Vaak dealen 
we met 

traumatische 
verhalen

https://www.om.nl/onderwerpen/slachtoffers/
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 ‘Het gaat er niet om of iemand drie of dertig telefoons 
gestolen heeft, maar om de gezamenlijkheid waarin de 
diefstallen gepleegd zijn.’ 
In de Alkmaarse rechtszaal leest Miranda van Turennout 
op 26 september 2013 haar requisitoir voor. De zittingsof
ficier van parket NoordHolland maakt zich tijdens de 
rechtszaak sterk om acht verdachten gezamenlijk veroor
deeld te krijgen voor diefstal van mobiele telefoons. Ze 
eist voor alle verdachten 200 dagen gevangenisstraf, 60 
dagen voorwaardelijk met een proeftijd van 2 jaar. 
De grote vraag is: gaan de rechters daarin mee?

Wat eraan vooraf ging…  
Op zaterdag 15 juni 2013 trekt een koudefront over 
Nederland dat gepaard gaat met flinke regenbuien en 
windstoten. Geen goed weer voor de zomerse festivals. 
Toch bezoeken bijna 20.000 mensen het jaarlijks terugke
rende Indian Summer Festival in Broek op Langedijk, een 
dorp boven Alkmaar. 

Op de eerste avond van het festival komt rond 19.30 uur de 
eerste melding van diefstal van een mobiele telefoon bij de 
politie binnen. Het blijft niet bij één aangifte. Achter elkaar 
komen gedupeerden verhaal doen. Eerst gaat het om tien 
aangiftes, dan om twintig, dertig…honderd. De signale
menten van de dieven komen overeen. Het zou gaan om 
relatief kleine, OostEuropees uitziende mannen, licht 
getint en met zwart gemillimeterd haar. De dieven slaan 
voornamelijk toe op het moment dat festivalgangers tegen 

elkaar opspringen en elkaar verdringen voor de podia. Om 
22.00 uur houdt de politie, die voor het toezien op de 
openbare orde aanwezig is, de eerste verdachte aan. Hij is 
in het bezit van dertien gestolen mobiele telefoons. De 
sfeer op het festivalterrein is goed, maar de feestgangers 
hebben in de gaten dat er wat gaande is. Er wordt gewaar
schuwd: ‘Pas op voor dieven. Ze hebben het op je mobiel 
gemunt!’

Oppakken
De politie herkent aan de hand van de signalementen een 
groep verdachten op het festivalterrein, maar die ver
spreidt zich zodra ze benaderd worden. Daarom besluit de 
politie om de mobiele eenheid linies te laten vormen bij de 
twee uitgangen. 
Iedereen die voldoet aan de specifieke omschrijving en 
zich verdacht gedraagt in de massa wordt door de mobiele 
eenheid aangesproken. Het blijkt gemakkelijk. Niet alleen 
het signalement van de verdachten, maar ook hun gedrag 
valt op: ze zijn alleen, gedragen zich schichtig en sjouwen 
met tassen. Er wordt gevraagd naar legitimatie, naar de 
inhoud van de tas. Soms fouilleert de mobiele eenheid 
iemand.
Tussen 22.00 uur en 00.25 uur houdt de politie acht 
verdachten aan die gezamenlijk 122 gestolen mobiele tele
foons bezitten. 
Miranda van Turennout vertelt tijdens de zitting: ‘Op het 
festivalterrein zijn nog eens twee plastic tassen met meer 
dan honderd telefoons gevonden.’

Celstraf

bandieten
Acht verdachten staan voor de rechtbank op verdenking van diefstal. Aan 

zittingsofficier Miranda van Turennout de taak om te bewijzen dat er sprake 
is van mobiel banditisme: ‘Je weet dat de verdachten bij elkaar horen, maar 

hoe leg je daar de vinger op?’ 

voor mobiele

https://www.om.nl/onderwerpen/mobiel-baditisme/
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De verdachten 
opereerden in 
georganiseerd 

verband

https://www.om.nl/onderwerpen/mobiel-baditisme/
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Opmerkelijk
In de tussentijd is Lies Visser, officier van justitie van 
parket NoordHolland die piket heeft op de bewuste 
avond, op de hoogte gesteld. Zij vraagt bij de voorgeleiding 
van de acht verdachten aan de rechtercommissaris om 
inbewaringstelling. Ook al zijn bij een van de verdachten 
maar drie gestolen telefoons gevonden en bestaat er geen 
Nederlandse justitiële documentatie van de mannen. De 
rechtercommissaris gaat akkoord. Ook na de twee weken 
blijft de groep in voorlopige hechtenis. De raadkamer in 
Alkmaar redeneert als de officier: het gaat hier niet om 
zomaar een paar diefstallen op een festival. Zo snel als 
mogelijk krijgen de slachtoffers hun telefoon weer terug.

Zaak op zitting
Officier Miranda van Turennout, betrokken bij de zaak van 
collega Visser, staat op 26 september 2013 op zitting. Het 

is aan haar om duidelijk te maken waarom de verdachten 
gevangenisstraf moet krijgen. Broek op Langedijk is een 
kleine gemeenschap. De zaak heeft veel mediaaandacht. 
‘We hebben de eigen telefoons van de verdachten uitgele
zen. Daaruit blijkt dat de mannen samen optrokken,’ aldus 
Van Turennout. ‘Tijdens het festival verstuurden ze 
SMSberichten om elkaar te waarschuwen voor de 
oplettendheid van de politie op het terrein. Ook uit andere 
berichten was af te leiden dat verdachten niet alleen 
opereerden: “Wij zijn volgens planning aangekomen” en 
“Kun je bericht sturen met de goede informatie van 
vandaag, zodat we weten over hoe en wat”. Dit is bewijs 
dat de diefstallen gepland waren. Uit hun werkwijze, de 
aard en hoeveelheid van de gestolen goederen blijkt ook 
dat verdachten niet zelfstandig opereerden, maar in 
georganiseerd verband.’
 

Winkeldief 
of bende 
Acht vragen aan de Haagse officier 
van justitie Petra Willemse die mobiel 
banditisme als aandachtsgebied 
heeft. ‘We moeten er meer beleids
matig aandacht aan schenken.’ 

Wat is mobiel banditisme?
‘Dat zijn rondtrekkende bendes die 
vermogenscriminaliteit plegen en in 
Nederland verblijven zonder vaste 

woon of verblijfplaats. De opdracht
gever opereert meestal vanuit het 
buitenland. De bendes plegen vermo
gensdelicten als plofkraken, inbraken, 
winkel, metaal en autodiefstal. Het 
gaat om ongeveer 5000 personen 
(2012) in wisselende samenstelling. 
De totale schade voor de Nederlandse 
detailhandel wordt geschat op €250 
miljoen (2009).
Een belangrijk kenmerk van mobiele 
bendes is dat ze nooit lang op een 
zelfde plaats blijven.

Hoe gaan die rondtrekkende bendes 
te werk?
Het betreft een breed scala van 
criminaliteit. Diefstal van of uit auto’s 
is een bekende. De bendeleden krijgen 
een boodschappenlijstje mee. 
Onderdak en vervoer wordt voor ze 
geregeld. Soms staan hitadressen al 
ingevoerd in een navigatiesysteem. 

Hoe is mobiel banditisme op de kaart 
komen te staan? 
Door de maatschappelijke ontwikke
lingen is er aandacht voor gekomen. 
Samen met de detailhandel, het 
ministerie van Veiligheid en Justitie 
en het OM is een actieplan samenge
steld. Winkelbeveiligers letten onder 
andere extra op (met aluminium 
geprepareerde) rooftassen en winke

liers plaatsen zoveel mogelijk 
camera’s. Die camerabeelden 
wisselen de winkelketens binnen de 
eigen branche uit. Privacytechnisch is 
het nog niet mogelijk om tussen de 
verschillende bedrijfssectoren de 
filmbeelden uit te wisselen. In het 
kader van een onderzoek kan de 
politie de beelden wel vorderen.  
De aanpak van heling is ook binnen dit 
overleg ontwikkeld. Er zijn met name 
politieacties uitgevoerd op zwarte 
markten. Het blijkt dat de gestolen 
goederen veelal in Nederland worden 
verkocht. 

Wat is er tegen mobiel banditisme te 
doen?
Omdat deze vorm van criminaliteit de 
samenleving miljoenen euro’s kost, 
staan de bendes nu meer in de 
spotlights. We richten ons met name 
ook op de facilitators: oftewel de 
mensen die bijvoorbeeld de reis naar 
Nederland betalen, een slaapplek 
verzorgen en aangeven waar de 
dieven hun slag moeten slaan. Dat 
zijn vaak personen die werken en 
wonen in Nederland.
Daarnaast moeten we Nederland zo 
onaantrekkelijk mogelijk maken voor 
rondtrekkende bendes. We kunnen het 
moeilijker maken om goederen te 
stelen en af te zetten, maar ook 

FOTO KOEN SUYK 
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harder straffen kan helpen. Daarmee 
hopen we op een uitstralende werking.

Wat stel je je voor bij harder straffen?
Bendeleden gaan er vanuit dat ze als 
first offender na de aanhouding met een 
boete het politiebureau mogen verlaten. 
We zien dat zulke dieven het standaard
bedrag dat op winkeldiefstal staat, op 
zak hebben. Ze zijn gewend dat de 
politie geen onderzoek doet. Wordt een 
winkeldief voor een tweede keer 
aangehouden dan betekent dat meestal 
een taakstraf. Pas ergens bij de derde of 
vierde keer gaat iemand de bak in. 

Dus?
Moeten we alert zijn op mogelijk 
georganiseerde diefstal. Als ze gepakt 
worden, ontkennen ze altijd dat ze 
elkaar kennen. Ze hebben elkaar 
zogenaamd net ontmoet in een 
internetcafé en kregen een plek 
aangeboden om bij de ander te 
slapen. Aan politie en OM is het dan 
om aan te tonen dat de verdachten 
elkaar wel kennen en zelfs nauw 
samenwerken. Het is aan te bevelen 
om juridische documentatie uit het 
buitenland op te vragen, waaruit kan 
blijken dat het om veelplegers gaat.

Hoe ga je dan te werk?
Op het ogenblik heb ik een strafzaak 

lopen tegen elf OostEuropeanen in 
Den Haag. Die zaak kwam aan het 
licht toen de politie tijdens een 
controle in april een grote hoeveel
heid gestolen merkkleding en par
fums aantrof in een woning. De politie 
stuitte ook op een agenda die vermoe
delijk werd gebruikt voor het bijhou
den van bestellijsten. In de tuin 
vonden ze ook een aantal met folie 
geprepareerde tassen. De totale 
waarde van de goederen bedroeg 
meer dan €20.000. 
De verdachten zitten nog steeds vast. 
Zij worden verdacht van diefstallen, 
heling en deelname aan een criminele 
organisatie. Het is vrij uniek dat 
winkeldieven zo lang worden vastge
houden. Dat komt omdat ze ook 
vastzitten op verdenking van deel
name aan een criminele organisatie.* 

Hoe heb je deelname aan criminele 
organisatie kunnen vaststellen?
Door terug te rechercheren. Zo 
hebben we alle elf verdachten aan een 
of meer winkeldiefstallen kunnen 
koppelen. Op basis van telefoongege
vens bleek dat ze al langere tijd 
contact met elkaar hadden. Ook 
reisden ze vaak met de trein, zwart, 
waardoor ze bij controles hun identi
teit moesten opgeven. Zo wisten wij 
wanneer welke verdachte met wie 

reisde. Wanneer er op diezelfde dag 
ook nog eens een winkeldiefstal was 
gepleegd  in bijvoorbeeld Veenendaal 
 en uit hun telefoongegevens bleek 
dat ze beiden die dag in Veenendaal 
waren, dan konden we daarmee de 
samenwerking hard maken. Op 
camerabeelden van de bestolen 
winkels zagen wij de verdachten terug 
en konden daarmee weer een diefstal 
oplossen.
Daarnaast is nagegaan of ze meer op 
hun kerfstok hadden, niet alleen in 
Nederland, maar ook in andere 
Europese landen. 
Diepgravender onderzoek wijst dus 
uit dat achter deze dieven een grote 
organisatie schuilgaat, die onze 
maatschappij miljoenen euro’s aan 
schade opleveren.

* Het onderzoek naar de opgepakte 
Roemenen is nagenoeg afgerond. Zij moeten 
zich in de week van 30 maart 2015 voor de 
rechter verantwoorden. 

Ongegrond tegengas 
‘Je weet dat de verdachten bij elkaar horen, maar hoe leg 
je daar je vinger op?’ Dat is de cruciale vraag tijdens de 
zitting. ‘De verdediging redeneerde dat de aanhouding van 
de verdachten onrechtmatig was wegens het ontbreken 
van een redelijk vermoeden van schuld. Zij vinden dat het 
bewijs uitgesloten moet worden. Maar de rechtbank achtte 
het correct dat de mannen met een OostEuropees 
uiterlijk uit de menigte waren geselecteerd, mede door de 
opeenvolgende handelingen van de politie die secuur 
beschreven stond in het procesverbaal.’
Van Turennout: ‘Alle verdachten verklaarden onschuldig te 
zijn en vertelden dat ze individueel naar Broek op 
Langedijk waren gereisd om het festival te bezoeken. 
Gelukkig vond de rechtbank de kans “dat een significant 
aantal OostEuropeanen (voornamelijk afkomstig uit 
dezelfde plaats) op een lokaal Nederlands festival af zou 

komen louter uit muzikale belangstelling zeer klein”.’
De rechtbank was van oordeel dat de verdachten deel 
uitmaakten van een op enigerlei wijze georganiseerd 
verband en kwam tot een vonnis van vijf maanden waarvan 
twee maanden voorwaardelijk.’

Groep versus individu
De casus van deze zaak kon niet anders zijn dan dat 
verdachten samenwerkten. Dat is moeilijk concreet te 
maken. Dus rechercheerden we er omheen. Waar ze 
vandaan kwamen, wanneer ze vertrokken, hoelang ze in 
Nederland verbleven… Als we dat niet hadden uitgezocht 
en niet sterk konden maken dat de diefstallen in vereniging 
werd uitgevoerd, dan was er individueel een werkstraf of 
boete uitgedeeld. Meer had er dan niet ingezeten.’ 

FOTO LOES VAN DER MEER

https://www.om.nl/onderwerpen/mobiel-baditisme/
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Angst en beven maakten Groningers grimmig. Een klein jaar later spreken twee 
burgemeesters en twee officieren over onrust en deescalatie. Over maatwerk door 

veiligheidsinschattingen met de NAM en de Gasunie. En over schakelen tussen “platte 
pet” en “lange lat”. ‘Ineens moet je de ME inzetten tegen je eigen burgers.’

GRONINGEN BEEFT

 Het is eind 2013 als het steeds 
grimmiger wordt in NoordOost 
Groningen. Schade door schokken, 
vrees voor nieuwe bevingen en 
onbegrip over Haagse onbeweeglijk
heid. In die sfeer mobiliseren 
inwoners zich in groepen als 
“Schokkend Groningen”, “Groninger 
Bodembeweging” en “Groningen In 
Actie”. Ze kondigen “strijd” aan.

‘Er was al tien jaar strijd om erken
ning geweest’, weet Gerard Veenstra, 
officier van justitie en hoofd beleid en 
strategie (B&S) van parket Noord
Nederland. ‘Maar nu kregen we te 
maken met spandoeken, bezettingen 
en blokkades bij de plants van de 
NAM en de Gasunie. Het werd in de 
loop van 2013 steeds erger. Mensen 
met bivakmutsen op knipten hekken 
los en gingen terreinen op. 
Probeerden deksels van leidingen los 
te schroeven waar 300 bar druk op 
staat. Krijg je zo’n deksel op je hoofd, 
dan ben je hartstikke dood. Ze 

hingen vlaggen op boven in de 
fakkels van de NAM. Als dat ding 
begint af te fakkelen terwijl je daar 
net hangt, verbrand je levend. Ze 
stookten vuur op de rand van een 
gasopslag, waardoor vonken over de 
plants waaiden…’

‘Toen was de grens wel bereikt’, zegt 
Pieter van Rest, eveneens B&S
officier, en als zodanig deelnemer in 
“driehoeken” van burgemeester, 
officier en politiechef van onder meer 
Loppersum en Delfzijl. ‘Op zichzelf 
voerden mensen strijd voor een 
aanvaardbaar standpunt: “Gaswinning 
zorgt voor een hoop ellende en wie 
zorgt er voor óns?” Ons vertrekpunt 
was altijd dat we demonstraties en 
betogingen maximaal faciliteren. Een 
spandoek ophangen bij een plant – 
niets mis mee. Maar er zijn dus 
grenzen, vanwege die risico’s.’  

Ja, en óf Groninger burgermeesters 
die emoties begrepen en meevoel

den met hun inwoners. ‘Ik ben een 
kind van deze grond, een getogen 
Delfzijlster’, zegt Emme Groot, 
burgemeester van Delfzijl. ‘Ik snap 
dondersgoed wat de gevoelens en de 
cultuur van de mensen hier zijn. Dat 
gevoel moet ik overbrengen, en 
tegelijk duidelijk communiceren wat 
niet kan. De aardbevingen treffen 
ons in de ziel. Ze raken aan wonen, 
aan gezondheid, aan veiligheid, aan 
je toekomstperspectief. En daar 
kwam hier eind 2013 de sluiting van 
het bedrijf Aldel bij, waardoor 
achthonderd mensen werk en 
inkomen verloren. Mensen hadden 
hulp nodig. GGDmedewerkers 
hebben gezinnen bezocht. En er is 
hulp geboden: soms medisch, soms 
via schuldhulpverlening.’

Op 16 augustus 2012 werd Huizinge, 
een wierdedorp in Loppersum, 
getroffen door een beving van 3,6 op 
de Schaal van Richter. Mensen gingen 
hun woning uit. Dat was ‘de dag dat de 

BURGEMEESTERS EN OFFICIEREN OVER BETEUGELEN VAN ONRUST

TEKST PIETER VERMAAS FOTO CATRINUS VAN DER VEEN 
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wereld er anders uit ging zien’ voor 
Loppersums burgermeester Albert 
Rodenboog. ‘Het KNMI had ons altijd 
voorgehouden dat de bevingen 
maximaal 3.9 konden worden. Daarop 
startte het Staatstoezicht op de 
Mijnen, zonder mij dat netjes te vertel
len, een onderzoek. In januari 2013 
adviseerde Staatstoezicht in haar 
onderzoeksrapport de gasproductie in 
het Groninger Veld om veiligheidsre
denen terug te brengen. Want de 
maximale grens van 3,9 op de Schaal 
van Richter kon niet meer gegaran
deerd worden. Maar wat deed minister 
van Economische zaken Henk Kamp 
die maand? Hij kondigde veertien 
onderzoeken aan, en deed niets aan 
de hoeveelheid productie. Dat besluit 
lichtte Kamp diezelfde maand toe in 
een sporthal in Loppersum.’
Rodenboog vond het ‘een hele rare’ 
dat in dit veiligheidsdossier veiligheid 
niet bij minister Opstelten lag. ‘Maar 
bij de minister van Economische 
zaken. Die een belang van 12 miljard 

euro per jaar heeft bij die productie. 
Ik zei toen: “Henk, dit kan toch niet 
waar zijn?” En wat deed de minister 
van Veiligheid wél? Met politie en OM 
burgers die zorgen om hun veiligheid 
hebben, gaan monitoren en bewaken 
zodat ze geen rare dingen gaan 
uithalen.’

Een jaar later, op 17 januari 2014, 
zou minister Kamp weer naar de 
provincie gaan, naar het gemeente
huis van Rodenboogs Loppersum. 
Als gezegd, vanaf eind 2013 werd de 
sfeer grimmig. Politie, bestuur en 
OM in NoordNederland trokken 

daarom sind enige tijd samen op. ‘En 
dat is’, zegt burgemeester 
Rodenboog, ‘ondanks mijn dubbele 
gevoel, wel heel goed gegaan. Er was 
met politie en OM veel overleg en 
afstemming over scenario’s en 
tolerantiegrenzen. Daarbij heb ik ook 
veel collegiale steun van burgemees
ter Groot van Delfzijl gehad. Samen 
met mijn locoburgemeester leidde hij 
de driehoek, op 17 januari, omdat ik 
dat als gastheer van minister Kamp 
niet kon doen.’
Zo ervaarde Burgemeester Groot 
(Delfzijl) dat ook. ‘We hebben 
vroegtijdig “afgepeld” wat we wilden, 

Mensen met bivakmutsen op 
knipten hekken los

en gingen terreinen op
Gerard Veenstra, officier van justitie



AARDBEVINGEN22

en wat dan consequenties waren 
voor capaciteitsinzet. In dergelijk 
overleg heb ik als bestuurder geleerd 
mijn rust te vinden in alle kwaliteiten 
die je dan aan tafel hebt. Ieders 
professionele inbreng is voor een 
bestuurder nodig om te kunnen 
acteren. Bijvoorbeeld een officier van 
justitie die scherp is en benoemt 
waar bestuurlijk handelen overgaat 
in strafrechtelijk optreden. Aan 
Pieter van Rest had ik een heel 
goede. Wij zijn uit hetzelfde hout 
gesneden. Direct. Kort. We schakelen 
makkelijk. ’

Integraal opereren stond centraal. 
Dat betekende niet alleen samen
werken en afstemmen tussen politie, 
OM en bestuur, maar ook met de 
Gasunie en de NAM. Om te weten 
hoe hun plants en locaties in elkaar 
zitten en welke risico’s er zijn, 
bezochten officieren van justitie 
Veenstra en van Rest de Gasunie en 
de NAM. Simpel gezegd: de Gasunie 
pompt gas op en vervoert dat via 
ondergrondse “snelwegen en 
rotondes” naar Nederland en 
Europa. Tot aan de “verdeelstations” 
is het transport voor de Gasunie, en 
vanaf verdeelstations tot voordeuren 
is het voor de NAM. De OM’ers 
spraken met de veiligheidsdiensten 
van Gasunie en NAM en kregen 
lijsten van alle locaties. Van Rest: ‘De 

beveiliging van de Gasunie – hekwer
ken, camera’s, sluizen – is van heel 
hoog niveau. Daar kom je egenlijk 
het terrein niet op. De NAM heeft 
veel meer locaties, en heeft in die tijd 
ingezet op extra beveiligers en 
nieuwe hekken. En jij, Gerard 
(Veenstra, red), hebt vanuit jouw 
portefeuille bewaken en beveiligen 
veel contacten met hen gehad. Want 
ook NAMmensen werden bedreigd.’
Veenstra: ‘Van de grote hoeveelheid 
NAMlocaties hebben we, samen met 
de burgemeesters, er bij zo’n tien 
gezegd: Wát er ook gebeurt, hier 
accepteren we geen blokkades of 
binnendringen. Bij sommige verdeel
centra was het risico op branden te 
groot. En mensen mochten nooit een 
“regelcentrum” binnendringen.’
Ondertussen werden de protestgroe
pering in kaart gebracht. Van Rest: 
‘Wat zijn het voor actiegroepen, waar 
houden ze zich mee bezig, wat 
hebben ze voor plannen en strate
gieën? Die kennis is belangrijk voor 

een goede aanpak. Die kennis kwam 
ook in bestuurlijke sitraps die naar 
alle burgemeesters gingen. Zodat 
burgemeesters buiten het epicen
trum ook geïnformeerd waren, en er 
bijvoorbeeld in Emmen in een 
voorkomend geval net zo zou worden 
opgetreden als in Loppersum.’
Veenstra: ‘Zeker nu we de informatie 
hadden dat ook meer extremistische 
milieubewegingen probeerden 
aansluiting bij de protesten te 
zoeken, was dat belangrijk.’

Vrijdag 17 januari nadert. De dag dat 
Kamp in Loppersum bekend zal 
maken dat aardgaswinning in 
Groningen vanaf 2014 drie jaar lang 
wordt verminderd. Het kabinet stelt 
bijna € 1,2 miljard beschikbaar voor 
versterking van gebouwen, huizen en 
infrastructuur. Dit geld wordt ook 
gebruikt om de leefbaarheid van het 
gebied te verbeteren en voor investe
ringen in de regionale economie.

‘In de aanloop naar 17 januari zagen 
we de spanning flink oplopen’, zegt 
burgemeester Rodenboog. ‘Zeker 
nadat in Delfzijl het bedrijf Aldel was 
omgevallen.’
Vanwege de sluiting van Aldel vond 
op 3 januari op het Molenbergplein in 
Delfzijl een grote demonstratie 
plaats. Burgemeester Groot: ‘Daar 
was vooraf niet met mij overlegd hoe 
we dat met politie en justitie gingen 
doen. Toen heb ik gezegd: dat 
overkomt mij geen tweede keer.  
Die ervaring heb ik meegenomen 

Ik hoop dat de 
Onderzoeksraad

kan duidelijk maken welke 
gekte er op dit dossier 

ontstaan is
Albert Rodenboog, burgemeester Loppersum

Het OM heeft gezien
dat het moest afwijken van 

zijn standaardrepertoire
Emme Groot, burgemeester Delfzijl
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naar 17 januari. Er zijn bestuurlijke 
afspraken gemaakt en er kwam een 
draaiboek, zodat zodat we aan de 
voorkant de risico’s kenden en in de 
driehoek snel konden optreden.’

17 januari 2014. Als minister Kamp in 
Loppersum aankomt, wordt hij veilig 
het gemeentehuis in geloodst, terwijl 
veel boze demonstranten achter hek
ken worden gehouden. Van Rest weet 
de minister en diens voorlichters er 
van te overtuigen dat het geen goed 
idee is dat Kamp dan een “persmo
ment” creëert. ‘Dat zou de lont in het 
kruitvat zijn.’
Tegenover de demonstranten, aan de 
andere kant van het hek, staan 
politiemensen. Geen ME’ers met 
helmen en wapenstok, maar “platte 
petten”. Veenstra: ‘Bewust zijn daar 
de lokaal bekende gezichten van de 
politie neergezet. Die mensen – met 
dezelfde problemen aan hun huizen 
– waren de eerste mensen met wie 
betogers in gesprek gingen.’
Maar als in het gemeentehuis op enig 
moment een gordijn wordt openge
trokken en de demonstranten 
minister Kamp ontwaren, ontploft het. 
Demonstranten breken door hekken 
heen, en de politie heeft geen andere 
optie meer dan de ME in te zetten. Er 
wordt stevig gevochten. Rodenboog: 
‘Heel raar: dat je de ME dan tegen je 
eigen burgers moet inzetten.’
Een van de eersten die door de 
hekken heen breekt en wordt 
aangehouden, was een bekende 
actievoerder. ‘In de driehoek moest ik 
toen de beslissing nemen of hij 
langer vast moest blijven zitten’, zegt 
officier van justitie Van Rest. ‘Je kunt 
zeggen: de man is gewoon aan de 
beurt, dus afvoeren naar Groningen 
en hem via ZSM afdoen, bijvoorbeeld 
met een dagvaarding. Maar ja, was 
dat in deze context de beste oplos
sing? Op zich hadden we best een 
goed gesprek met hem gehad; hij 

snapte ook dat hij te ver was gegaan.’
Tegelijkertijd vindt ook een “lawaaide
monstratie” plaats: zo’n tien, twintig 
tractoren reden toeterend rond het 
Loppersummer gemeentehuis. Van 
Rest: ‘Die sloten alles af, waardoor 
Kamp niet zou kunnen wegkomen. 
Ook daar zou je kunnen zeggen: dit 
kan niet, we gaan de strijd aan.’
‘In de driehoek’, zegt burgemeester 
Emme Groot, ‘zat toen ook een 
wethouder die die actievoerder goed 
kent en hem tot op zekere hoogte 
goed begrijpt. In die constellatie heeft 
het OM gezien dat het moest afwijken 
van zijn standaardrepertoire.’

Rodenboog: ‘Er is toen voor deesca
latie gekozen.’
Van Rest: ‘We hebben de actievoer
der terug laten gaan. En we hebben 
in de driehoek geregeld dat hij en 
nog een paar “spraakmakende 
figuren in de strijd” in besloten kring 
een gesprek konden voeren met de 
minister, nadat Kamp in het gemeen
tehuis een aantal Groninger burge
meesters had geinformeerd. En de 
“lawaaidemonstranten” hebben we 
de ruimte gegeven hun rondjes te 
maken. Juist ook omdat die “kop
stukken” met Kamp hebben kunnen 
spreken, zeiden ze: “Oké, dan taaien 
wij af en geven we Kamp de ruimte 
het terrein te verlaten.”’
Eind 2014 lijkt het redelijk rustig 

geworden in Goningen, zeggen de 
officieren en burgemeesters. Maar 
onrust is altijd dichtbij. Bijvoorbeeld 
als het Hof straks in een artikel 
12procedure moet beslissen over de 
beslissing van het OM om geen 
strafrechtelijke vervolging in te 
stellen tegen de NAM en de minister 
van EZ. Als er besluiten komen over 
schadeafhandelingen. Of als de 
Onderzoeksraad voor de Veiligheid 
rapporteert over hoe er bij de 
gaswinning is omgegaan met 
veiligheid voor inwoners. 
Burgemeester Rodenboog kijkt er 
naar uit: ‘Ik hoop dat de Onderzoeks

raad kan duidelijk maken welke 
gekte er op dit dossier is ontstaan en 
waar de verantwoordelijkheden 
liggen. Die duidelijkheid kan er voor 
zorgen dat dit alles ons niet nog 
eens overkomt.’

De grimmigheid is weg. Maar echte 
rust nog niet terug. Veenstra: ‘Zelf 
woon ik niet in het bevingengebied, 
maar verscheidene OMcollega’s 
wonen er middenin. Zij hebben ook 
last en scheuren in hun woning. Ze 
hebben familie met angst of ze nog in 
hun huizen kunnen slapen. Dit 
gebied kent leegloop. Wie koopt hier 
nog een huis?’ 

Twintig tractoren reden 
toeterend rond het 

gemeentehuis. We hádden de 
strijd kunnen aangaan

Pieter van Rest, officier van justitie
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 De tatoeage is salonfähig gewor
den. Niet eens zo heel lang geleden 
zag je ze vooral bij stratenmakers, 
rockers en bajesklanten. 
Tegenwoordig laten ook dochters van 
medisch specialisten, leden van de 
rechterlijke macht en hun moeders 
onbekommerd een tattoo zetten. 
Toch is het in de strafrechtspraak 
nog steeds geen goed nieuws wan
neer er een tatoeage in het dossier 
opduikt. Om te beginnen voor de ver
dachte zelf. Regelmatig worden ple
gers van strafbare feiten vanwege 
hun tatoeages herkend. De man die 
in een recreatiegebied aan een poli
tiesurveillante in hardloopkleding 
zijn geslachtsdeel toonde, had mis
schien van tevoren kunnen bedenken 
dat de vrouw hem later makkelijk 
zou kunnen identificeren dankzij de 
zwarte panter op zijn hals.

In dat geval ging het om een tatoeage 
die iemand zelf heeft gewild. Bij 
mensenhandelzaken komt het vaak 
voor dat een pooier zijn eigen naam 
op het lichaam van de slachtoffers 
heeft laten schrijven. De volgende 
passage uit een arrest van het 
Haagse hof spreekt boekdelen: 
‘Verdachte wilde dat aangeefster, 
toen zij achttien was en een paar 
maanden werkte, een tatoeage zou 
zetten met zijn naam en een afbeel
ding van een cobra. (…) Toen de 
tatoeage op haar linkerschouder 

stond, zei verdachte: “Zo, nu kan 
iedereen zien dat je van mij bent”.’ 
(ECLI:NL:GHARL:2014:6274 ).
Zulke gedwongen tatoeages komen 
in tenlasteleggingen terug als een 
van de vormen van dwang die de 
pooier heeft uitgeoefend om de 
slachtoffers zich voor hem te laten 
prostitueren. 

Het is ook mogelijk om een onge
wenste tatoeage aan te merken als 
mishandeling. Maar is dat dan ook 
zware mishandeling?
Een kwart eeuw geleden heeft de 
Hoge Raad zich al eens over die 
vraag gebogen. 
Een man had een vrouw gedrogeerd 
en haar vervolgens seksueel mis
bruikt en zijn naam (‘Harold’) op haar 
buik getatoeëerd. Hij werd onder 
meer vervolgd en veroordeeld voor 
zware mishandeling. In cassatie vond 
de Hoge Raad dat het Hof 
Amsterdam inderdaad had kunnen 
vinden dat hier van zwaar lichamelijk 
letsel sprake was. Daarbij werd in 
ogenschouw genomen dat het verwij
deren van de tatoeage een pijnlijk en 
problematisch proces was geweest 
en dat het slachtoffer door de tatoe
age maandenlang haar beroep als 
balletdanseres niet heeft kunnen uit
oefenen. (ECLI:NL:HR:1990:ZC8533).

Onlangs kreeg de Hoge Raad 
opnieuw de vraag voorgelegd of een 

gedwongen tatoeage zware mishan
deling kan zijn.
(ECLI:NL:HR:2014:3289) In deze zaak 
had verdachte in de schaamstreek 
van een slachtoffer “Mellie” laten 
schrijven en bij iemand anders boven 
zijn tepels de namen Kevin en Melvin 
gezet. De verdediging voerde aan dat 
dit geen zware mishandeling was nu 
‘de stand van techniek zodanig is dat 
vrijwel pijnloos tatoeages volledig – 
dus zonder achterlating van littekens 
– kunnen worden verwijderd’. Het 
Hof Den Haag overwoog echter dat 
de tatoeages waren aangebracht op 
bij uitstek gevoelige plaatsen van het 
menselijk lichaam, dat zij tegen de 
zin van aangevers waren geplaatst en 
dat zij zonder (medisch) ingrijpen 
blijvend zouden zijn. Het Hof merkte 
de tatoeages daarom aan als zwaar 
lichamelijk letsel. Dat oordeel vond 
de Hoge Raad niet onbegrijpelijk, ook 
niet in het licht van hetgeen de 
raadsman naar voren had gebracht 
over de mogelijkheid van pijnloze 
verwijdering. 
Interessant is dat verdachte bij een 
van de slachtoffers ook het woord 
”stanga” en een driehoekje op de 
voetzolen had laten aanbrengen. Dat 
feit was door hetzelfde hof Den Haag 
als gewone mishandeling gekwalifi
ceerd, kennelijk omdat het vindt dat 
voetzolen niet zo gevoelig zijn als de 
huid bij de tepels of de lies. 

Recente jurisprudentie over tatoeages

TEKST JURIAAN SIMONIS, SENIOR ONDERZOEKER BIJ HET WBOM

verandering
van het lichaam

Een onwelgevallige
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 Daling criminaliteit zet door
Aan de daling van de criminaliteit is nog geen einde gekomen. In het 
afgelopen decennium daalde het gehele niveau van de criminaliteit met 
dertig procent. Dat staat te lezen in “Criminaliteit en rechtshandhaving 
2013” en het WODC-rapport “Naar Nationale Veiligheidsindices”.

De daling van criminaliteit heeft zich de 
laatste vijf jaar voortgezet. Dat betekent 
dat steeds minder mensen en bedrijven 
te maken krijgen met de nadelige 
gevolgen van criminaliteit. De politie 
registreerde 1,09 miljoen misdrijven in 
2013, een daling van bijna 17 procent 
sinds 2007. Ook het aantal misdrijven 
dat voor de rechter kwam, daalde in die 
periode: met 27 procent. 

De afname van de criminaliteit blijkt 
ook uit de daling van het aantal 
geregistreerde slachtoffers en het 
aantal Nederlanders dat zich onveilig 
voelt: beide cijfers daalden tussen 
2007 en 2013 met een kwart. Deze 
trend past in de bredere daling van de 
criminaliteit in NoordWest Europa. In 
Nederland daalt het gevoel van 
onveiligheid relatief sterk.

Naast cijfers over criminaliteit biedt 
“Criminaliteit en rechtshandhaving 
2013” ook cijfers over het optreden van 
politie en justitie. Drugs en (vuur)
wapenmisdrijven worden relatief vaak 
opgehelderd. Het ophelderingspercen
tage van dit soort misdrijven is ruim 80 
procent. Van de geweldsmisdrijven en 
seksuele misdrijven wordt bijna 
tweederde opgehelderd. Bij dit soort 
delicten is de dader vaak een bekende 
van het slachtoffer. 
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 Meillolezing: Moed nodig bij 
internationale rechtsorde 
Het internationaal recht en de internationale rechtsorde stonden centraal 
tijdens de Meillo-lezing van dit jaar. De bijeenkomst, georganiseerd door 
SSR op 9 oktober, bestond uit voordrachten door mensen die zich kenmer-
ken door hun passie en gedrevenheid voor het recht en hun vak. 

Diplomate Sigrid Kaag, speciale 
coördinator van de VN voor de verwij
dering van chemische wapens in Syrië, 
woonachtig in Jeruzalem hield een 
bevlogen betoog. ‘We zijn snel met 
militaire en humanitaire hulp, maar de 
beste investering is de investering in 
een rechtsstaat waar iedereen recht 
heeft op veiligheid, vrede en kansen op 
ontplooiing.’ 

Oudminister van justitie Ernst Hirsch 
Ballin, nu hoogleraar in Tilburg en 
Amsterdam en lid van de 

Wetenschappelijke Raad voor het 
Regeringsbeleid, wees op het tonen 
van moed bij de versterking van het 
recht in de wereld. ‘Een vitale rechts
staat zoals de onze kan niet introvert 
zijn. Bij het opkomen voor de rechten 
van ieder mens moeten we ons steeds 
de vraag stellen of we wel willen 
samenwerken met partners die niet 
deugen. Maar nooit mogen we ons 
terugtrekken achter mentale dijken.’

Dat het bewerkstelligen van internati
onale vrede en veiligheid vaak moeilijk 

is, onderstreepte ook Hester van 
Bruggen, senior officier van justitie bij 
het Landelijk Parket en leider van het 
team Internationale Misdrijven. 
‘Decennia lang is er niets gebeurd op 
dit vlak. Dat was een schande voor de 
rechtsstaat, onacceptabel en onver
teerbaar voor de slachtoffers. We 
kunnen niet alles doen. Soms zakt de 
moed je in de schoenen. Maar 
Nederland heeft een verantwoordelijk
heid als onderdeel van de internatio
nale rechtsorde. Dus zullen we niet 
bang moeten zijn voor fouten of 
kritiek.’ 

Aan de Meillolezing is de uitreiking 
van de mr. Eva Meilloprijs gekoppeld. 
Winnaar werd documentairemaker 
Misja Pekel met zijn televisiefilm 
“Officier van Justitie”. 

FOTO MARCO SLOT
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Minder misdrijven

‘Jongeren tussen 16 en 23 jaar – de grootste groep 
daders – plegen minder misdrijven (dan voorheen: 
redactie) doordat ze bezig zijn met hun smartphone.’ 
[Fred Teeven, staatssecretaris]
ELSEVIER, 15 NOVEMBER 2014

Jihad

‘Als ik iemand aanhoud op straat staan er al snel 
tachtig man omheen. Op een buitenstaander 
komt dat misschien bedreigend over, maar meer 
dan ramptoerisme is het niet.’ [Johan de Jonge, 
wijkagent Haagse Schilderswijk]
PERSONEELSBLAD POLITIE, OKTOBER 2014

Schikking SBM Offshore

‘Het strafrecht is bedoeld voor wraak, vergelding, 
een collectief rechtsgevoel, voorkomen dat zoiets 
nog een keer gebeurt. Het zou beter zijn als de 
verantwoordelijken zich voor een rechter moeten 
verantwoorden.’ [Bob Hoogeboom, hoogleraar 
fraude en regulering bij Nyenrode]
ALGEMEEN DAGBLAD, 13 NOVEMBER 2014

Matchfixing

‘Overal in Europa zijn schandalen, behalve hier. 
Nederland is een witte vlek op de kaart, de Efteling 
van het internationale voetbal. Onzin natuurlijk.’ 
[Tom Knipping, onderzoeksjournalist]
POLITIEVAKBLAD BLAUW 25, OKOBER 2014 

OMGESLAGEN

 Veertig jonge juristen 
 werken voorraden weg
Dagelijks reizen veertig jonge afgestudeerde juristen naar de Centrale 
Verwerking OM in Utrecht af om snel en goed grote aantallen zaken te beoorde-
len. SSR verzorgde hun opleidingstraject.

Door regionalisering, de komst van het 
Virtueel parket en ZSM onstond 
behoefte aan extra capaciteit bij het 
CVOM in het afhandelen van zaken. 
Daarom zijn deze zomer veertig “jonge 
honden” voor een jaar ingehuurd, 
gefinancierd door het Ministerie van 
Veiligheid en Justitie. ‘De veertig zijn op 
het profiel van breed inzetbare beoor
delaar geselecteerd. Ze moeten dus 
wel wat kunnen’, zegt Judith 
Groenendijk, HRmanager bij het 
Virtueel parket waar de groep is 
ondergebracht. ‘Het is een gemoti
veerde, slimme groep die het heel snel 
oppikt’, vult Janneke Looijen, teamlei
der van het Virtueel parket, aan. 

‘Allemaal net afgestudeerd en allemaal 
talentvol. We hebben deze veertig dan 
ook uit een paar honderd geselecteerd.’
De groep is in juni en juli op drie 
locaties in Utrecht in hoog tempo 
bijgeschoold over zaken als tenlaste
leggingstechnieken en wegenverkeers
regelgeving. Het juridischinhoudelijke 
deel van het traject is door SSR 
opgezet: eendaagse bijeenkomsten met 
docenten uit de praktijk, toegespitst op 
de doelgroep. In september hebben 
deelnemers die de oorspronkelijke 
dagen hadden gemist, deze alsnog 
gevolgd in een “veegklasje”. ‘We 
werden een beetje overvallen door 
veertig juristen, want het is heel snel 

neergezet”, legt Looijen uit. ‘SSR heeft 
een mooie opleiding opgezet, en wij 
hebben een hele vleugel voor de groep 
ingeruimd bij de CVOM.’
De veertig werken in hun eigen vleugel 
aan stapels dossiers over vooral 
verkeerszaken (van CVOM) en com
mune misdrijven (van andere parket
ten). De productie overtreft de verwach
tingen van teamchef Looijen. ‘We 
dachten dat we dit jaar 30.000 dossiers 
moesten redden, maar in september 
zaten we al op 45.000 afgehandelde 
strafzaken. Dat is echt veel.’
De landelijke voorraad betreft vooral 
lichte verkeersovertredingen. ‘De 
voorraad is leidend, die moet gewoon 
op’, verklaart Groenendijk. Het oplei
dingstraject is tegelijkertijd een kans 
voor talentvolle juristen om ervaring op 
te doen.
Na de eerste beoordeling in voorjaar 
2015 wordt gekeken of de grootste 
talenten een baan of een verlenging van 
een jaar kan worden aangeboden 
binnen het OM. 



28 BESLAG LEGGEN

Geld van verdachten afpakken voordat het uit zicht verdwijnt. Dat kan met de nieuwe 
“Wet conservatoir beslag ten behoeve van slachtoffers”. Hoewel er nog veel te winnen 

is, zijn de ketenpartners in Limburg positief over de eerste ervaringen.

AFPAKKEN VOOR 
SLACHTOFFERS

IN MAASTRICHT ZIEN ZE KANSEN

TEKST PIETER VERMAAS FOTO LOES VAN DER MEER

https://www.om.nl/onderwerpen/afpakken/
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 ‘In twaalf zaken hebben we in het 
arrondissement Limburg nu 
conservatoir beslag voor slachtof
fers lopen. Landelijk gezien is dat 
een redelijk aantal. En belangrijker: 
we doen het in de goede zaken. 
Verduistering in dienstbetrekking. 
Diefstal. PGBfraude. 
Mensenhandel. Zaken die er toe 
doen.’ 
Dat concludeert Bert Bours halver
wege de evaluatiebijeenkomst die 
op de elfde van de elfde in parket 
Limburg wordt gehouden. Terwijl 
op straat carnavalsgangers elkaars 
feestpakken bewonderen, evalue
ren in het gebouw aan de Avenue 
Ceramique OM, politie en 
Slachtofferhulp hun áfpakken. In de 
twaalf zaken blijkt € 300.000 in 
beslag genomen voor slachtoffers. 
Daarin zit het beslag op een woning 
ter waarde van € 220.000, maar het 
gaat ook om geld, apparatuur of 
auto’s.

Hoe gaat het met conservatoir 
beslag leggen ten behoeve van 
slachtoffers, zo vragen de deelne

mers zich af. Behalve Bert Bours 
(projectleider Afpakken van OM 
Limburg), zijn namens het OM ook 
Wiel Erens (medewerker schadeaf
handeling en conflictbemiddeling), 
Kirsten Willems (projectmedewer
ker Afpakteam) en Berry Meerten 
(administratief medewerker Afpak 
team) aangeschoven. Namens de 
politie is financieel rechercheur 
Leon van Mierlo aanwezig. 
Slachtofferhulp Nederland heeft 
teamleider juridische dienstverle
ning Stephan Dijkman afgevaardigd.
Ze trekken samen op. Dat blijkt niet 
alleen uit hun gezamenlijke logo: 
een roodgeelblauw schild. Het 
blijkt ook uit de ringtone van OM’er 
Wiel Erens: de begintune van 
politieserie “Flikken Maastricht” 
klinkt ineens over de vergadertafel.

Heterdaad
Sinds januari 2014 is de “Wet 
conservatoir beslag ten behoeve 
van slachtoffers” van kracht. 
Daarmee kunnen vroegtijdig geld 
en andere waardevolle voorwerpen 
veilig gesteld worden, waar een 

slachtoffer later mogelijk recht op 
heeft. Al tijdens een opsporingson
derzoek kan de overheid dat doen. 
Zo wordt voorkomen dat een 
verdachte geld wegsluist voordat de 
rechter hem heeft kunnen veroor
delen tot het vergoeden van schade.
Conservatoir beslag voor slachtof
fers kan bij aanhouding “op heter
daad” en “buiten heterdaad” 
worden gelegd. Op heterdaad: bij 
verdenking van een misdrijf in de 
vierde categorie of hoger, én er 
sprake is van schade bij het slacht
offer, én de verdachte € 500 onder 
zich heeft (ongeacht de hoogte van 
de schade). Buiten heterdaad: 
wanneer er een verdenking is voor 
een misdrijf in de 4e categorie of 
hoger, én de verdachte een schade 
heeft veroorzaakt van € 5.000 of 
hoger.

De werkwijze is als volgt. De 
opsporing meldt de zaken aan de 
officier van justitie. De officier 
beslist of daarin conservatoir 
beslag mogelijk en wenselijk is. 
Voor inzicht in de schade en voor de 

Slachtoffers van 
inbraak denken vaak:  

ach, de verzekering 
vergoedt wel

https://www.om.nl/onderwerpen/afpakken/
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opvatting van het slachtoffer over 
het leggen van conservatoir beslag, 
doet de officier een verzoek aan 
Slachtofferhulp Nederland. 
Slachtofferhulp overlegt met het 
slachtoffer en geeft daarna een 
realistische schatting van het 
schadebedrag door aan de officier. 
De officier neemt de informatie van 
Slachtofferhulp mee in zijn beslis
sing om een “machtiging conserva
toir beslag voor slachtoffers” aan te 
vragen bij de rechtercommissaris. 
Als de RC opdracht geeft tot 
conservatoir beslag, neemt de 
opsporingsambtenaar het geld in 
beslag. Na het onherroepelijk 
worden van de definitieve veroorde
ling van de verdachte tot een 
schadevergoedingsmaatregel wordt 
via het Centraal justitieel incasso
bureau (CJIB) aan het slachtoffer 
uitgekeerd.

Vermogenstraceerder
Niet alles gaat vanzelf goed, blijkt 
deze middag in Maastricht. ‘In die 

twaalf genoemde zaken ben ik 
slechts een enkele keer op de 
hoogte gebracht’, zegt Stephan 
Dijkman van Slachtofferhulp 
Nederland. ‘Dat zou wel moeten en 
was landelijk ook afgesproken. En 
waar het wel gebeurde, was bij de 
verschillende betrokkenen niet zo 
duidelijk wie wat moest doen en 
met welke mate van precisie 
schades moeten worden geïnventa
riseerd. We springen dus wel bij bij 
slachtofferbelangen, maar nog te 
weinig bij afpakken.’
Bert Bours doet een voorstel: als 
bij controle van de voegingsformu
lieren de schade hoger blijkt te zijn 
dan € 5000, meldt Slachtofferhulp 
Nederland dit bij het Afpakteam 
OM. De vermogenstraceerder kan 
dan nader onderzoek instellen.’ Dat 
vindt Stephan Dijkman een goed 
voorstel.
OMprojectmedewerker Afpakteam 
Kirsten Willems – 4 dagen per week 
aanwezig op ZSM – moet constate
ren: ‘Afpakken leeft nog niet echt 

binnen ZSM, en conservatoir beslag 
ten behoeve van de slachtoffers 
leggen dus nog minder.’
‘Tot nu toe’, bevestigt financieel 
rechercheur Leon van Mierlo, ‘zijn 
het vooral de langer durende onder
zoeken waarin we conservatoir 
beslag voor slachtoffers leggen.’
ZSM leent zich niet zo goed voor 
conservatoir beslag, merkt Wiel 
Erens. ‘Daar is de tijd die je hebt ook 
te kort voor. In de praktijk loopt direct 
contact met slachtoffer en verdachte 
vaak via mij. Slachtoffers moeten 
betaald worden als de officier van 
justitie  een schadevergoeding (in het 
kader van een OMstrafbeschikking 
en/of voorwaardelijk sepot) heeft 
opgelegd. De dag nadat de vervalda
tum is verlopen, zit ik erboven op. 
Lukt het niet, dan laat ik de wijkagent 
het halen en zo mogelijk brengen 
naar het slachtoffer.’

Betalingsregeling
Conservatoir beslag zou nog wat 
meer aandacht kunnen krijgen, blijkt 

‘In de goede zaken leggen we beslag’, constateren de 
afpakkers. ‘Verduistering in dienstbetrekking, diefstal, PGB
fraude, mensenhandel. Allemaal zaken die er toe doen.’

https://www.om.nl/onderwerpen/afpakken/
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tijdens de evaluatie. Er zijn genoeg 
successen te delen. Zoals de zaak van 
de mantelzorgster van een 80jarige 
alleenstaande vrouw in Panningen. 
De “mantelzorgster” maakte mis
bruik van het in haar gestelde 
vertrouwen. Ze kreeg het voor elkaar 
dat de auto van het slachtoffer op 
haar naam werd overgeschreven en 
ingeruild, en dat forse bedragen van 
de rekening van de bejaarde vrouw 
werden gepind. Totale schade 
€ 20.795,.
Politie en OM legden beslag op de 
nieuw aangeschafte auto van de 
mantelzorgster, die bij de Domeinen 
uiteindelijk € 8.600 opbracht, en op 
een geldbedrag van € 6.500. 
De verdachte vrouw bleek bereid tot 
een schaderegeling. Bert Bours en 
Wiel Erens wisten het 80jarige 
slachtoffer ervan te overtuigen, dat 
zo’n regeling vooral ook in haar 
belang was. ‘Het inbeslaggenomen 
geldbedrag zouden we dan meteen 
kunnen overmaken en de betalings
regeling voor het restantbedrag zou 

haar op een overzienbare termijn 
schadeloos kunnen stellen. De 
“mantelzorgster” accepteerde 
vervolgens een werkstraf van 120 
uren en de naleving van de schadere
geling. Conservatoir beslag op 
vermogen van de verdachte voor het 
slachtoffer heeft hier een belangrijke 
bijdrage geleverd in de afwikkeling 
van de zaak’, zeggen Bours en Erens.  

Dat slachtoffers meewerken is  niet 
vanzelfsprekend, blijkt aan de 
evaluatietafel. Bij een zaak van een 
woninginbraak kunnen slachtoffers 
zich weliswaar voegen. Maar in de 
praktijk redeneren veel mensen: 
“Ach, de schade wordt wel vergoed 
door de verzekering.” 
Kom met zo’n houding niet aan bij 
Wiel Erens. ‘Want nondeju, dan ben ík 
– en wij als hele maatschappij – dus 
degene die die schadevergoeding 
betaalt!’

De zes spreken daarna over de 
mogelijkheden vanuit het civielrecht 

(de onrechtmatige daad), over 
communicatie, en over het papier
werk dat het nieuwe proces gene
reert. ‘Hoe kunnen we het proces 
vereenvoudigen?’, vraag Leon van 
Mierlo zich af. ‘In PV’s moet ik zes 
keer hetzelfde invullen, terwijl ik 
denk: waarom kun je niet gewoon 
verwijzen naar de aangifte?’ Dat is 
herkenbaar bij de anderen: ‘De 
systemen waarin we moeten regi
streren, zijn heel dwingend.’ ‘Dan 
moeten we daar eens wat aan gaan 
doen’, zegt Van Mierlo.
Er is nog genoeg werk te doen, 
concluderen de zes. Maar kansen zijn 
er. Dus is iedereen is het eens met de 
slotconclusie van Stephan Dijkman 
van Slachtofferhulp: ‘Dit overleg 
moeten we vaker hebben. Eens per 
twee maanden doen?’ 

Vlnr: Leon van Mierlo (Politie), Bert Bours (OM), Wiel Erens 
(OM), Stephan Dijkman (Slachtofferhulp Nederland), Berry 

Meerten (OM), Kirsten Willems (OM)

https://www.om.nl/onderwerpen/afpakken/
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 Ze zou op 1 september beginnen in 

haar nieuwe baan, als liaisonmagi

straat in Italië. Juli en augustus zou ze 

gebruiken om overdrachtstukken te 

schrijven, en haar kamer uit te ruimen 

waar de dossiers over IMzaken 

(Internationale Misdrijven) opgesta

peld lagen. Maar die planning veran

derde op 17 juli met de crash van de 

MH17 in Oekraïne. ‘Het neerhalen van 

dat vliegtuig is een echte IMzaak, en 

het was meteen duidelijk dat het een 

zaak was voor ons team. Wij hebben 

de expertise. Daarbij gebeurde het 

middenin de vakantie, waardoor veel 

mensen weg waren. Maar Thijs 

(Berger, officier van justitie  red.) en 

ik waren gelukkig hier.’

Officier van justitie Hester van 

Bruggen (41) staat ten tijde van dit 

interview, een paar weken voor haar 

Italiaanse avontuur, tussen de ‘puin

hopen’ in haar werkkamer bij het 

Landelijk Parket in Rotterdam. Alle 

dossiers heeft ze door haar handen 

laten gaan. ‘Ik zag al die getuigen 

weer langskomen, in woord en beeld. 

Zoals die mensen die ik heb gespro

ken in Rwanda, dat deed me wel wat.’ 

Buitenlandse collega's

1 september is 1 december geworden, 

en dat betekent dat Van Bruggen 

slechts een paar maanden deel heeft 

uitgemaakt van het grootste straf

rechtelijk onderzoek ooit. ‘Het onder

zoek naar de crash van de MH17 

startte op de ochtend van 18 juli. 

Natuurlijk vind ik het heel jammer dat 

ik het niet tot het einde toe kan mee

maken, maar ik heb geen moment 

gedacht: ik ga niet naar Italië.’

De titel die Van Bruggen daar voert, is 

die van liaisonmagistraat. Het 

Openbaar Ministerie had al een liai

sonmagistraat in Parijs, Monique 

Corten zit daar nu vier jaar en Italië is 

het tweede land waar een OM'er naar 

wordt uitgezonden. Van Bruggen: ‘In 

veel landen zitten van oudsher politie

liaisons, om de samenwerking met 

hun buitenlandse collega’s te bevor

deren. Dat komt de onderzoeken en 

strafzaken ten goede. Ik ga dat op 

operationeel niveau doen met mijn 

collega’s van het OM in Italië. Mijn 

mandaat is heel breed, het gaat om 

justitiële samenwerking voor wat 

betreft zware criminaliteit, witwas

sen, drugs, maar natuurlijk is er ook 

veel aandacht voor mensenhandel en 

mensensmokkel.’ 

De vluchtelingenstroom vanuit Afrika 

is een belangrijke reden waarom het 

OM voor Italië heeft gekozen, aldus 

Van Bruggen. ‘Italië zit in een hele 

moeilijke situatie. Europa is enorm 

kritisch, vindt dat Italië niet voldoende 

doet aan registratie van de vluchtelin

gen. Ik heb nog niet voldoende zicht op 

De mondiale strijd tegen zware criminaliteit bevorderen. Dat is de missie van 
officier van justitie Hester van Bruggen, sinds begin december liaison
magistraat in Italië. Over het onderzoek naar de MH17 dat ze nu heeft 

losgelaten, is ze positief. ‘Wij hebben de meeste expertise.’ 

Het OM moet er
gewoon op uit

HESTER VAN BRUGGEN, LIAISONMAGISTRAAT IN ROME
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Het OM moet er

Als Nederland
het MH17-onderzoek

niet kan,
kan niemand het
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wie er gelijk heeft, maar je kunt wel 

zien dat Italië een enorm probleem 

heeft. Die continue stroom vluchtelin

gen is aan de orde van de dag, het gaat 

om een paar duizend man per week. Ik 

vind het interessant om vanuit OM

perspectief te kijken wat we hieraan 

kunnen doen. Het is makkelijk om te 

bepalen wat je niet kunt doen, maar 

het zou goed zijn om een mooie zaak 

op te starten met Italië tegen een 

smokkelorganisatie. Als smokkelaars 

grof geld verdienen aan het illegaal 

binnen brengen van mensen die hun 

ellende in eigen land willen vluchten, 

moet je samen de mouwen opstropen. 

Bovendien gaat het smokkelen vaak 

gepaard met andere grove misdrijven.’

Van Bruggen zal in haar nieuwe func

tie zelf geen strafzaken meer doen. 

Het zullen haar Nederlandse en 

Italiaanse collega’s zijn die bepalen 

wat ze met een zaak willen. Van 

Bruggen zal ze daarbij ondersteunen. 

‘We moeten maar gewoon beginnen 

met een paar zaken, zodat we kennis 

krijgen over de smokkelroutes, zien 

wat werkt en wat niet, hoe we moeten 

omgaan met getuigen, en met slacht

offers. Dat moeten we allemaal gaan 

leren. Het wordt ook interessant om te 

kijken of we ook overzee kunnen. Je 

kunt zo’n smokkelroute beginnen aan 

te pakken vanaf Italië, maar het begint 

natuurlijk eerder. In bepaalde landen 

is het heel moeilijk werken, weet ik uit 

ervaring, maar in veel landen kan 

meer dan je denkt.’ 

Haar standplaats wordt Rome, maar 

Van Bruggen zal veel door het land 

reizen, naar die plekken waar de infor

matie vandaan moet komen voor een 

strafzaak. ‘Ik heb het als IMofficier ook 

gemerkt. Als ik dingen gedaan wilde 

krijgen in een Afrikaans land, moest ik  

er met een rechtshulpverzoek onder de 

arm naar toe. Dat is een investering, 

maar dat is vaak de enige manier om 

zaken gedaan te krijgen. Persoonlijk 

contact is cruciaal. En ik denk dat dat in 

Europa niet anders is.’ 

Frankrijk, Engeland, Spanje, de 

Verenigde Staten hebben allemaal al 

een liaisonmagistraat in Italië. Van 

Bruggen denkt veel van die collega’s 

te kunnen leren. ‘Het is niet goedkoop 

om liaisonmagistraten te plaatsen, 

maar het levert ook veel op. Daar ben 

ik van overtuigd.’ 

Van Bruggen is in 2002 beëdigd als 

officier van justitie. Begonnen bij het 

parket in Groningen, stapte ze in 2006 

naar het Landelijk Parket in 

Rotterdam. ‘Ik kwam voor de drugs

zaken. Maar na een half jaar ging ik 

naar Rwanda om mijn eerste getuige 

te horen, om daar vervolgens niet 

meer mee op te houden. De aanpak 

van internationale misdrijven is een 

boeiend terrein. Het is zo nauw ver

weven met de oude en moderne 

geschiedenis, dat is machtig interes

sant. En ik had bij het Landelijk 

Parket heel fijne en goede collega’s, 

en we hadden een fantastisch politie

team waar we mee samenwerkten.’ 

Daarom is Van Bruggen ervan over

tuigd dat het onderzoek naar de crash 

van de MH17 tot een goed einde wordt 

gebracht. ‘Als Nederland dit niet kan, 

kan niemand het. Dat durf ik echt zo 

te zeggen. Alle disciplines hebben we 

in huis, zowel bij het landelijk parket 

als bij de politie en dat is het gevolg 

van de grote internationale zaken die 

we hebben gedaan. Dat komt allemaal 

samen in dit onderzoek.’ 

MH17-onderzoek

Op de ochtend van 18 juli is ze naar 

Driebergen gegaan, om met haar 

collega’s en de politie een team bij 

elkaar te krijgen. ‘Ik heb het hier de 

eerste weken opgezet en Thijs Berger 

heeft dat in Kiev gedaan waar hij 

meteen naar toe is gereisd. Daarbij 

hebben we veel hulp gehad van onze 

collega’s. In die eerste hectische 

dagen moet je met elkaar bedenken 

hoe je het onderzoek over een paar 

weken wilt hebben staan. De uit

komst was dat we drie zaaksofficie

ren wilden, aparte slachtofferofficie

ren, aparte forensische officieren en 

officieren voor de internationale 

samenwerking. Voor de samenstel

ling van het politieteam lag de nadruk 
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op digitale kennis en kennis van 

internationale misdrijven.’

De eerste weken werkte Van Bruggen 

zo’n beetje nonstop. Rond midder

nacht kwam ze thuis, zeven uur later 

was ze weer terug in Driebergen. Ook 

in de weekenden ging het werk door. 

Wat het onderzoek bijzonder maakt, is 

het grote aantal landen dat erbij 

betrokken is, en de samenwerking 

met de vele internationale partners. 

‘Het was voor ons belangrijk om de 

coördinatie naar ons toe te halen. Niet 

omdat we dat per se wilden, maar 

omdat we voorzagen dat als niemand 

dat doet, iedereen voor zich gaat 

werken. Dan krijg je een situatie 

waarin de Australische politie de ene 

getuige hoort, de politie in Kiev de 

andere en wij weer een ander. Zie dan 

maar eens dat al die informatie weer 

samen komt. Wij hebben vanaf het 

begin gezegd dat het voor de hand lag 

dat Nederland de coördinatie op zich 

zou nemen, omdat wij de meeste 

slachtoffers hebben en het vliegtuig 

vanuit Nederland is vertrokken. Maar 

wat nog meer geldt, is dat wij de 

meeste expertise hebben over onder

zoek naar oorlogsmisdrijven.’ Dat 

vindt ook mensenrechtenorganisatie 

Human Rights Watch. Die concludeer

de eerder dit jaar in een rapport dat 

Nederland het oudste en meest solide 

opsporingsteam op het gebied van de 

aanpak van oorlogsmisdrijven 

heeft.  ‘Dat team kan dienen als een 

voorbeeld voor andere landen die een 

soortgelijke unit willen opzetten’, 

aldus Human Rights Watch. 

Kast met bewijs

Een andere bijzondere en complice

rende factor is het lopende conflict in 

Oekraïne. De grote uitdaging van dit 

onderzoek is om de kast met bewijs 

gevuld te krijgen, aldus Van Bruggen. 

‘Ideeën en hypotheses en moeilijk te 

verifiëren informatie is er genoeg, 

maar hoe verifieer je nou dat filmpjes 

die op internet circuleren en in ver

band worden gebracht met de crash, 

ook echt zijn? Wij moeten onderzoe

ken of die beelden niet zijn gemanipu

leerd en of ze ook daadwerkelijk op 

17 juli 2014 zijn gemaakt. Ook moeten 

we bewijzen dat de tapgesprekken die 

op internet staan authentiek zijn en 

dat er niet mee gerommeld is. Dat 

soort onderzoek kost veel tijd.’ 

De nabestaanden worden begeleid 

door familierechercheurs van de 

politie en ze worden zo goed mogelijk 

geïnformeerd over de voortgang van 

het onderzoek. Dat gebeurt onder 

andere op nabestaandenbijeenkom

sten waar ook de twee slachtofferof

ficieren altijd aanwezig zijn. Van 

Bruggen: ‘Goed contact met nabe

staanden in cruciaal. Daarom hebben 

we gekozen voor aparte slachtofferof

ficieren. Als zaaksofficier heb je daar 

te weinig tijd voor, en die nabestaan

den verdienen juist tijd en aandacht. 

We moeten hen constant blijven uitleg

gen wat we doen als OM. Dat geeft 

absoluut geen garanties op wat dan 

ook, maar ik geloof er in dat we de 

feiten op een rij zullen krijgen.’

Er zijn nog helemaal geen afspraken 

gemaakt over waar een eventuele 

rechtszaak gaat plaatsvinden, maar 

volgens Van Bruggen zou Nederland 

daar prima toe in staat zijn. ‘Gaan we 

de daders ooit berechten? I don’t 

know, maar het is zeker mogelijk. Je 

moet geduld hebben in dit soort 

zaken. Neem het Lockerbieproces, 

dat begon bijna twaalf jaar na de 

aanslag.’ 

Toevalstreffer

Van Bruggen spreekt inmiddels een 

aardig woordje Italiaans. Tussen de 

drukke bedrijven door heeft ze daar, 

met haar partner, de tijd voor geno

men. Ze gaat in principe voor drie of 

vier jaar naar Italië. Wat ze daarna 

gaat doen, ze heeft nog geen idee. 

‘Het aandachtsgebied internationale 

misdrijven was een toevalstreffer, 

maar het past helemaal bij mij. Ik 

sluit niet uit dat ik dit weer ga doen. 

Dat denk ik zelfs.’

In september kon ze het werk van het 

Team Internationale Misdrijven nog 

eens goed voor het voetlicht brengen 

tijdens de jaarlijkse Meillolezing, die 

gehouden wordt ter nagedachtenis 

aan de 2008 overleden officier van 

justitie Eva Meillo. Van Bruggen kende 

haar goed. Ze deden samen de Raio

opleiding en deelden een kamer in 

Assen. ‘Ik vond het een enorme eer 

om die lezing te mogen geven. En ik 

hoorde na afloop dat mijn verhaal veel 

mensen heeft geraakt.’

Ze is ervan overtuigd dat internatio

nale samenwerking in strafzaken 

cruciaal is, en ‘here to stay’. ‘Denk 

aan mensen die elders deelnemen 

aan de gewapende strijd, aan onder

zoeken over internationale corruptie 

waarin we te maken hebben met 

landen waar iedereen acht jaar gele

den nog van dacht dat we daar nooit 

mee te maken zouden krijgen. Of 

neem zo’n Proba Koala, dan zitten we 

ineens in Ivoorkust. Dat blijft. Het OM 

moet er gewoon op uit.’ 

Persoonlijk 
contact

is cruciaal



Ongemotiveerd 
gedrag is 

onacceptabel

TEKST THEA VAN DER GEEST FOTO LOES VAN DER MEER OMGEVING

Meespelen in de 
maatschappij
 Elke maandag werken zeven mensen voor 

verpleeghuis Mariaoord als straf. Ze leggen 

nieuwe paden aan, timmeren buitenbanken en 

vandaag maken ze de tuin bladvrij. 

Mariska Monk, reclasseringsmedewerker 

werkstraffen, volgt haar “cliënten” en overlegt 

met de begeleider van het project Ed 

Scheltens. Het werkproject bestaat al meer 

dan tien jaar. Een bewoner van het verpleeg

huis zoekt de klussen uit. ‘Hij is van onschat

bare waarde. Werkprojecten zijn heel 

belangrijk voor Reclassering Nederland. Wij 

willen dat de werkgestraften op gepaste wijze 

iets terug doen voor de maatschappij. 

Iedereen werkt mee. Ongemotiveerd gedrag is 

onacceptabel.’

Veroordeelden die stevige begeleiding en 

structuur nodig hebben worden aan Monk 

overgedragen. ‘Afhankelijk van de problemen 

met huisvesting, financiën, werk, verslaving of 

psychische problematiek match ik mijn 

cliënten op twee werkprojecten: het verpleeg

huis of een eigen project voor productiewerk 

en houtbewerking.’ 

‘Als iemand niet meewerkt, retourneren we de 

werkstraf naar het OM. De werkgestrafte kan 

daartegen in beroep gaan. Vroeger moesten 

we ter zitting vertellen waarom. Tegenwoordig 

belt de officier als hij dat nodig vindt. We 

krijgen wel eens mensen terug waar we 

absoluut niets meer mee kunnen. Psychische 

problemen zie ik vaak.’

Monk kent de mensen in haar caseload van 

ongeveer 130 cliënten niet persoonlijk, maar 

weet wél hun naam, de straf en waarom ze die 

kregen. ‘Als iemand eerst niet uit zijn bed kon 

komen, maar door toedoen van Reclassering 

Nederland nu een werkritme heeft ontwik

keld, vind ik dat geweldig. Laatst vroeg 

iemand of hij zijn werkstraf als vrijwilliger 

mocht voortzetten. Hij wilde weer meespelen 

in de maatschappij. Daar doe ik het voor.’ 

NAAM Mariska Monk FUNCTIE Medewerker werkstraffen, Reclassering Nederland
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